
Nr. 9. Kraków, dnia 15 września 1911. Rocznik XXXII.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
«

dla stoł. król. miasta Krakowa.
Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 

w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń" bezpłatnie.

Statut miejskiego Towarzystwa budowy mniej
szych mieszkań w Krakowie *).

Stowarzyszenia zarejestrowane z ograniczoną poręką.

Firma i siedziba.

§ 1.
Firma Towarzystwa opiewa: „ Miejskie Towarzys

two budowy mniejszych mieszkań, stowarzyszenie zare
jestrowane z ograniczoną poręką“ , utworzone ze współ
udziałem gminy miasta Krakowa wskutek uchwały Rady 
miasta z 31 lipca 1911 r. Towarzystwo jest związkiem 
na zasadzie ustawy z 9 kwietnia 1873, Nr. 70, Dz p. p. 
i ma swa siedzibę w Krakowie.C L>

Liczba członków nie jest ograniczona.

Przedmiot.
§ 2.

Przedmiotem przedsiębiorstwa, t. j. celem Towa
rzystwa jest dostarczanie członkom tanich i zdrowych 
mieszkań stosownie do postanowień ustawy z dnia 22 
grudnia 1910 Nr. 242 Dz. p. p. Towarzystwo dąży do 
tego celu przez budowę lub kupno domów przeznaczo
nych na wynajmowanie mieszkań członkom.

Towarzystwo nie jest obliczone na zysk.

Majątek Towarzystwa.
§ 3.

Majątek Towarzystwa stanowią: a) fundusz obro
towy, b) fundusze rezerwowe.

*) Uchwały dotyczące powołania do życia Stowarzyszenia 
publicznej użyteczności w celu dostarczania ludności Krakowa 
mniejszych mieszkań:

1. Uchwała Komisyi mieszkaniowej z dn. 15 maja 1911.
2. Uchwała Komisyi gruntowe] i skarbowej z d. 22 lipca 1911.
8 Uchwała Komisyi mieszkaniowej z dn. 27 lipca 1911.
4 Uchwała Rady miejskiej z dn. 31 lipca 1911.
Statut Miejskiego Towarzystwa budowy mniejszych mie

szkań w Krakowie uchwalono na posiedzeniach Komisyi mieszka
niowej w dn. 25 sierpnia i 28 sierpnia 1911.

Statut podpisali i zarejestrowali I. Wiceprezydent miasta
dr. Szarski i radcy miejscy dr. Krzetuski i dr. Merz.

Statut został zarejestrowany na mocy uchwały tut. Sądu
kraj. j. handl. z dn. 26 września 1911 firm. 1356/1911.

Fundusz obrotowy składa się z opłat wstępnego, 
udziałów członków i innych wpływów, przeznaczonych 
do prowadzenia czynności Towarzystwa.

Fundusze rezerwowe tworzy się z części czystego 
zysku stosownie do postanowień § 45 statutu. Do fun
duszów rezerwowych członkowie występujący w czasie 
trwania Towarzystwa żadnych pretensyi rośció sobie 
nie mogą.

Organa Towarzystwa.
Towarzystwo zarządza swemi sprawami samoistnie. 

Organami Towarzystwa są: a) Zarząd, b) Rada nadzor
cza, c) Walne Zgromadzenie.

a) ZARZĄD.
Skład i wybór.

§ 5.
Zarząd składa się z 6 członków i 3 zastępców, 

których wybiera Walne Zgromadzenie. Członkowie Za
rządu wybierają z pośród siebie przewodniczącego i jego 
zastępcę.

W razie stałej przeszkody jednego lub więcej człon
ków Zarządu wchodzi w jego miejsce na czas trwania 
przeszkody zastępca wyznaczony przez Zarząd.

§ 6.
Urzędowanie członków Zarządu i ich zastępców 

trwa przez lat 3.

Legitymacya.
§ 7-

Członkowie Zarządu jak niemniej urzędnicy i furi- 
keyonaryusze Towarzystwa legitymują sie potwierdze
niem opatrzonem pieczęcią i podpisem firmowym To
warzystwa.

Czynności Zarządu.

§ 8.
Zarząd zwołuje przewodniczący lub zastępca. Po

siedzenie Zarządu jest tylko wtedy ważne, jeśli jest obe
cnych przynajmniej połowa członków, a wśród nich prze
wodniczący lub jego zastępca.

Uchwały zapadają bezwzględną większością gło
sów. Przewodniczący również głosuje. W razie równości 
głosów ważna jest uchwała, za którą głosuje przewodni
czący posiedzenia.
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§ 9*
Zarząd reprezentuje Towarzystwo na zewnątrz i pod

pisuje firmę Towarzystwa w ten sposób, że pod firmą 
Towarzystwa umieszcza swe podpisy przewodniczący 
i jego zastępca, lub też jeden z nich wraz z którym
kolwiek członkiem Zarzadu.c

Usunięcie z urzędowania członka Zarządu.

§ 10 .
Rada nadzorcza ma prawo zawiesió czasowo w urzę

dowaniu członków Zarządu w wypadkach ustawą prze
widzianych.

§ 11.
Gdy Rada nadzorcza zawiesi tymczasowo w urzę

dowaniu członka Zarządu, należy natychmiast a najdalej 
do dni 30 zwołaó Walne Zgromadzenie celem ostate
cznej decyzyi, czy członka Zarządu usunąó, a ewentual
nie wybraó innego w jego miejsce. W razie niezwołania 
Walnego Zgromadzenia w tym czasie, zawieszony w urzę
dowaniu członek Zarządu wraca w swoje pierwotne prawa#

Wynagrodzenie za czynności.
§ 12.

Zarząd za swe czynności nie pobiera żadnego wy
nagrodzenia. Płace i wynagrodzenia funkcyonaryuszy 
i urzędników oznacza Zarząd, do którego należy także 
mianowanie urzędników i sług i ich oddalanie z ograni
czeniami poniżej (§ 13) podanemi.

b) Rada nadzorcza.

§ 13.
Dla kontroli Zarządu ustanawia się Radę nadzor

czą. Zakres działania Rady nadzorczej określony jest 
przepisami drugiego rozdziału części pierwszej ustawy 
z dnia 9 kwietnia 1873, Nr. 70, Dz. p. p.

W następujących sprawach winien Zarząd uzyskaó 
zatwierdzenie Rady nadzorczej;

1. gdy chodzi o wykluczenie członka,
2. przy przyjmowaniu i oddalaniu urzędników 

i funkcyonaryuszy Towarzystwa, o ile płaca roczna prze
kracza 2.400 Koron,

3. przy zatwierdzaniu planów budowy i zawieraniu 
kontraktów o budowę,

4. przy uchwalaniu przepisów tyczących się wyna
jęcia mieszkań, tudzież w wypadkach zniżenia lub opu
szczenia Czyszów,

5. co do wniosków na obciążenie lub sprzedaż 
domów,

6. przy zawieraniu kontraktów kupna i sprzedaży 
realności,

7. przy zawieraniu wszelkich innych kontraktów 
z wyjątkiem kontraktów o najem mieszkań, jeżeli war- 
tośó przedmiotu przenosi: przy jednorazowych świadcze
niach 4000 Koron, a przy świadczeniach powrotnych 
1000 Koron rocznie.

Zamknięcia rachunkowe wraz z wnioskami co do 
rozdziału zysku winny byó przedłożone Walnemu Zgro
madzeniu wraz z opinią Rady nadzorczej.

§ 14.
Rada nadzorcza składa się z 9 członków i 3 za

stępców, wybieranych przez Walne Zgromadzenie. Rada 
nadzorcza wybiera z pośród swych członków przewo
dniczącego (prezesa) i jego zastępcę (wiceprezesa). Urzę
dowanie członków Rady nadzorczej trwa lat 3.

§ 15.
Członkowie Zarządu nie mogą byó równocześnie 

członkami Rady nadzorczej.

§ 16. •
Posiedzenie Rady nadzorczej zwołuje przewodni

czący lub jego zastępca. Do ważności, uchwał potrzebna 
jest obecnośó więcej niż połowy członków. Uchwały za
padają bezwzględną ̂ większością głosów obecnych. Prze
wodniczący posiedzenia głosuje również, a w razie rów
ności głosów roztrzyga zdanie, do którego on się przychyla.

§ 17-
Na żądanie przewodniczącego Rady nadzorczej obo

wiązany jest Zarząd braó udział w posiedzeniach Rady 
nadzorczej z głosem doradczym.

§ 18.
Członkowie Rady nadzorczej nie pobierają za swe 

czynności żadnego wynagrodzenia. Przepisy odnoszące 
się do przeszkody w urzędowaniu po stronie członka za
rządu (§ 5) mają również zastosowanie do Rady nadzorczej.

c) Walne Zgromadzenie.
Prawo udziału.

§ 19*
Członkowie Stowarzyszenia mają prawo brania 

udziału na Wal nem Zgromadzeniu przez stawianie wnio
sków i głosowanie.^ Każdy udział daje prawo do jednego 
głosu Członkowie głosowań mogą osobiście lub przez 
pełnomocników, opatrzonych szczegółowem pełnomocni
ctwem pisemnem. Pełnomocnik musi miec sam prawo 
głosowania i nie może zastępowaó więcej niż dwóch 
członków.

Za osoby prawnicze i osoby niewłasnowolne gło
sują ich prawni zastępcy. Gmina m. Krakowa ma prawo 
wysłaó na Walne Zgromadzenie także większą ilośó re
prezentantów, którzy łącznie reprezentują głosy Gminie 
przypadające; reprezentanci Gminy nie muszą byó człon
kami Stowarzyszenia.

Z uwagi, że Gmina m. Krakowa uchwaliła przy- 
stąpió do Towarzystwa ze znaczną kwotą udziałową, za
pewnia się następstwo mniejszości, a to w ten sposób, 
że Gmina chociażby jej na Walnem Zgromadzeniu przy
sługiwała większa ilośó głosów, będzie miała prawo wy
braó do Zarządu, Rady nadzorczej, tudzież do mnych 
ciał, któreby mogły byó utworzone statutem lub regu
laminem, najwyżej 2/3 części członków, a pozostali udzia
łowcy wybiorą 73 częśó bezwzględną więKSzością gło
sów przez nich reprezentowanych.

§ 2°-
Walne Zgromadzenie zwołuje Zarząd lub przewo

dniczący, względnie zastępca przewodniczącego Rady 
nadzorczej plakatami, tudzież przez obwieszczenie przy
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najmniej w jednym z dzienników miejscowych, a to naj
później na 8 dni przed terminem przy oznaczeniu miej
sca, czasu i przedmiotu obrad.

Na porządek dzienny,?musżą byó przyjęte zawsze 
wnioski Zarządu i Rady nadzorczej, inne zaś wnioski 
tylko wtedy, gdy podane zostały przez członków repre
zentujących najmniej 50 udziałów na 8 dni przed odby
ciem Walnego Zgromadzenia.

Walne Zgromadzenie nie może powziąó uchwały 
co do przedmiotów niezamieszczonych na porządku dzien
nym z wyjątkiem wniosku na odbycie nadzwyczajnego 
Walnego Zgromadzenia.

§ 21.
Zwyczajne Walne zgromadzenie winno byc zwołane 

corocznie w ciągu pierwszych trzech miesięcy roku ka
lendarzowego.

§ 22.
Nadzwyczajne Walne Zgromadzenie musi byó zwo

łane, gdy Zarząd lub Rada nadzorcza poweźmie uchwałę 
taką, lub gdy zażąda tego na piśmie przy podaniu po
wodów i celu l/io częśc członków Stowarzyszenia.

Przewodnictwo.
§ 28.

Walnemu Zgromadzeniu przewodniczy prezes lub 
wiceprezes Rady nadzorczej, względnie przewodniczący 
Zarządu lub jego zastępca, wedle tego, czy zostało zwo
łane przez Radę nadzorczą, czy przez Zarząd.

Głosowanie.
§ 24.

Głosowanie jest jawne albo tajne; wybory są zawsze 
tajne i odbywają się kartkami. W sprawach osobistych 
członków głosuje się również kartkami. Sposób głoso
wania oznacza przewodniczący; jeśli przeciw decyzyi 
przewodniczącego 10 członków podniesie zarzuty, wów
czas Walne Zgromadzenie bez dyskusyi ostatecznie o tern 
rozstrzyga.

Uchwały.
§ 25.

Do ważności uchwał Walnego Zgromadzenia po
trzeba obecności 1/10 części członków, przedstawiających 
przynajmniej 1[5 częśó kapitału udziałowego. Uchwały 
zapadają bezwzględną większością głosów. Przewodni
czący głosuje również. W razie równości głosów roz
strzyga zdanie za którem głosuje przewodniczący.

Gdy chodzi o zmianę statutu lub dobrowolne roz
wiązanie Towarzystwa, wymagany jest komplet 1/6 czę
ści członków, reprezentujących połowę wszystkich udzia
łów. W tych wypadkach uchwały zapadają większością 
2/3 głosów.

Do zmiany postanowień §§ 40, 41, 42, 45 (co do 
ograniczenia dywidendy do najwyżej 5%) wreszcie § 48 
niniejszego statutu, jak również do zmiany przepisów, 
któreby zostały wydane na podstawie postanowień tych 
powołanych paragrafów, potrzeba przez czas aż do cał
kowitego umorzenia pożyczek zaciągniętych z państwo
wego funduszu mieszkaniowego, lub przez ten fundusz

poręczonych, nadto zezwolenia Ministerstwa robót pu
blicznych. Takiego samego zezwolenia potrzeba do zmiany 
postanowień niniejszego ustępu (§ 25 ust. 8).

§ 26.
Gdyby pierwsze Walne Zgromadzenie dla braku 

kompletu nie przyszło do skutku, zwołane będzie drugie 
w ciągu następnych dni 30, a wówczas uchwały będą 
ważne bez względu na ilośó obecnych, co w ogłoszeniu 
należy zaznaczyć.

§ 27.
Protokoły Walnych Zgromadzeń podpisuje prze

wodniczący Zgromadzenia i dwóch członków Rady nad
zorczej, względnie Zarządu. Regulamin obrad Walnego 
Zgromadzenia uchwala Zarząd, a Walne Zgromadzenie 
może regulamin ten zmienió.

Zakres działania Walnego Zgromadzenia.
§ 28.

Do zakresu Walnego Zgromadzenia należy:
a) wybór względnie usuwanie z urzędowania człon

ków Zarządu i Rady nadzorczej,
b) zatwierdzanie zamknięó rachunkowych,
c) rozdział zysków i pokrycie strat,
d) zmiana statutu,
e) zatwierdzanie regulaminu czynności Zarządu i Rady

nadzorczej,
f )  powzięcie uchwał co do obciążenia i sprzedaży 

domów,
g) dobrowolne rozwiązanie Towarzystwa,
h) uchwalanie wniosków Zarządu i Rady nadzorczej,
i) uchwalanie wniosków członków,

Nadto Walne Zgromadzenie ma prawo powziąć 
wszelkiego rodzaju uchwały, a więc także w przedmio
tach jemu wyraźnie niezastrzeżonych, a organa Towa
rzystwa winny uchwał tych się trzymać i polecenia 
Walnego Zgromadzenia wykonywań, o ile nie sprzeci
wiają się przepisom ustawy i niniejszego statutu.

Nabycie i utrata praw członka.
§ 29.

Członkiem Towarzystwa może byó każdy, kogo 
Zarząd na członka przyjmie.

O przyjęciu członka rozstrzyga Zarząd bez poda
nia powodów. Również rozstrzyga Zarząd o tern, czy już 
wpisanemu członkowi ma byc dozwolone zwiększenie 
jego udziałów, bez podania powodów.

Do przyjęcia na członka wymaganem jest poprze
dnie podpisanie deklaracyi wstąpienia wedle formularza, 
który Zarząd wyda, oraz wpłacenie udziału Członka 
przyjętego wpisze Zarząd na listę członków. Za członka 
Towarzystwa uważany jest, kogo na wspomnianą listę 
wpisano.

§ 30.
Udział oznacza się na 20 Koron. Członek może 

mieó więcej udziałów.
§ 31.

Członek utraca prawo swoje:
a) wskutek dobrowolnego wystąpienia,
b) wskutek wykluczenia.
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§ 32.
Wystąpienie członka może nastąpić tylko za po- 

przedniem pisemnem wypowiedzeniem zgłoszonem przed 
1 października każdego roku. Wypłata udziału nastąpi 
dopiero po upływie dalszego jednorocznego terminu 
ustawą przewidzianego i po zatwierdzeniu przez Walne 
Zgromadzenie zamknięć rachunkowych za tenże rok ostatni.

§ 38.
Każdy członek w razie wypowiedzenia jednego lub 

więcej udziałów może co do wypowiedzianych udziałów 
żądać tylko zwrotu udziałów i dywidendy. Do majątku 
Towarzystwa, a w szczególności do funduszów rezerwo
wych nie ma żadnego prawa.

§ 34.
Członek, który wypowiedział swój udział, traci co 

do wypowiedzianych udziałów prawo głosowania w tym 
roku, w którym wypłata udziałów prawnie może nastąpić.

§ 35.
Zarząd może wykluczyć członka Stowarzyszenia. 

Uchwała taka wymaga zatwierdzenia Rady nadzorczej.

§ 36
Przeniesienie lub obciążenie udziałów zastawemc

nie ma dopóty skutku wobec Towarzystwa, dopóki Za
rząd tego nie zatwierdzi. Udziały odpowiadają mimo 
przeniesienia wobec Towarzystwa i osób trzecich, jak 
gdyby przeniesienia nie było.

§ 37.
W razie wykluczenia, prawa i obowiązki członka 

ocenia się tak, jak gdyby w dniu powzięcia odnośnej 
uchwały Rady nadzorczej nastąpiło wypowiedzenie wszyst
kich udziałów członka.

Prawa członków.
§ 38.

Członkowie są uprawnieni:
a) do głosowania i stawiania wniosków na Walnem 

Zgromadzeniu (§ 19 i dalsze),
b) żadać przy zastosowaniu się do uchwalonych pr/ez 

Walne Zgromadzenie w ramach statutu (§ 40 i 42) 
przepisów, aby im oddano w najem mieszkanie lub 
lokal przemysłowy,

c) do poboru dywidendy oznaczonej w § 45 stoso
wnie do uchwały Walnego Zgromadzenia.

Obowiązki członków.
§ 39.

Członkowie są obowiązani:
a) przystępując do Towarzystwa, zapłacić wpisowe 

w kwocie ustanowionej przez Zarząd,
b) wpłacić zdeklarowane udziały,
ć) przestrzegać w razie wynajmu mieszkania lub lokalu 

przemysłowego obowiązujących w tym względzie 
przepisów.

d) odpowiadają swoimi udziałami nietylko za wszyst
kie długi i zobowiązania Towarzystwa wobec trze

cich osób, ale także za wszystkie zobowiązania
wobec Towarzystwa.
Towarzystwo ma na udziałach członków i narosłej 

dywidendzie zastaw, nie potrzebując w tym celu oso
bnego ustanowienia zastawu, ani też tradycyi; również 
ma Towarzystwo odnośnie do udziałów członka i naro
słej dywidendy prawo potrącenia i zatrzymania, a to dla 
wszelkich zobowiązań członka wobec Towarzystwa, cho
ciażby jeszcze niepłatnych i niewyrzetelnionych.

Odpowiedzialność członków jest ograniczoną; człon
kowie odpowiadają swoimi udziałami, a nadto dalszą 
kwotą udziałową stosownie do przepisu § 76 ust. z dnia 
9 kwietnia 1873 N. 70 Dz. p. p.

Wynajem i wypowiadanie mieszkań f lokali przemysło
wych w domach wybudowanych lub nabytych z pomocą 

kredytową państwowego funduszu mieszkaniowego.
§ 40.

Poszczególnym członkom może być wynajęte tylko 
jedno mieszkanie i jeden lokal przemysłowy.

O lokale przemysłowe ubiegać się mogą jedynie 
posiadacze mieszkań w domach Towarzystwa.

Przy oznaczeniu czynszu najmu należy mieć wzgląd 
z jednej strony na rentowność przedmiotu najmu, a z dru
giej na jego charakter powszechnej użyteczności.

Aż do całkowitego umorzenia pożyczki zaciągnię
tej z państwowego funduszu mieszkaniowego, lub przez 
ten fundusz poręczonej, nie wolno w dotycząch domach 
bez zezwolenia Ministerstwa robót publicznych zmieniaó 
czynszów mieszkalnych, które Ministerstwo zatwierdziło 
przy sposobności ostatecznego ustalenia wysokości udzie
lonej lub poręczonej pożyczki, ani też nie wolno loka
torowi wypowiadaó najmu, dopóki wypełniają wynika
jące ze stosunku najmu obowiązki, o ile nie zajdą słu
szne powody po temu.

Sprzedaż domów wybudowanych lub nabytych z po
mocą kredytową państwowego funduszu mieszkaniowego.

§ 41.
Do obciążenia lub sprzedaży domu, dopóki ciąży 

na nim zaciągnięta z państwowego funduszu mieszkanio
wego lub przez ten fundusz poręczona pożyczka — po
trzeba zezwolenia Ministerstwa robót publicznych i Mini
sterstwa skarbu.

Używanie wystawionych z pomocą państw funduszu 
mieszkań, domów dla bezżermych.

§ 42.
W każdej ubikacyi mieszkalnej domów dla bez- 

żennych mogą mieszkać najwyżej trzy osoby.
Na każdego mieszkańca powinno przypadać naj

mniej 12 mb powietrza.
Osoby stanu wolnego obojga płci mogą być po

mieszczone tylko w zupełnie oddzielonych od siebie czę
ściach domu.

Rachunkowość.
§ 48.

Rok kalendarzowy jest rokiem administracyjnym.
Zamknięcie rachunkowe należy sporządzić za cały 

rok administracyjny.
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W ciągu pierwszego kwartału po upływie roku 
administracyjnego powinien Zarząd przedłożyć zamknię
cie rachunkowe z wnioskami co do rozdziała zysku 
i z opinią Rady nadzorczej Walnemu Zgromadzeniu do 
zatwierdzenia.

Członkom na żądanie należy już od chwili ogło
szenia Walnego Zgromadzenia wydawać zamknięcia ra
chunkowe (w opisach lub drukowane).

§ 44.
Zamknięcie rachunkowe ma obejmować:

a) rachunek zysków i strat,
b) bilans,
c) wykaz członków, którzy w Czasie sporządzenia bi

lansu należą do Towarzystwa, w roku rachunko
wym do niego przystąpili i z niego wystąpili.

d) zakaz obrotu udziałów w roku rachunkowym.
W rachunku zysków i strąt trzeba przyjąć:

*

jako zysk :
dochód z czynszów, procenta od ulokowanych ka

pitałów każdoczesne zyski na kursie, przepadłe dywi
dendy i t. p.

jako stratę:
straty na kursie, odpisy z tytułu zużycia budyn

ków i inwentarza, pretensye nieściągalne, podatki i na- 
leżytości skarbowe, zmniejszenia wartości i t. p.

W bilansie należy wymienić:
jako aktywa:
gotówkę, wartość, nieruchomości i ruchomości z po

trąceniem pewnego procentu na zużycie, papiery warto
ściowe, wszelkie rodzaje wierzytelności, wydatki na rok 
przyszły poczynione i t. p.

jako pasywa:
fundusze rezerwowe, sumę wpłaconych udziałów, 

wszelkiego rodzaju długi i t. p.

§ 45.
Zysk rozdziela się następująco:
Z czystego zysku przeznacza Walne Zgromadzenie 

pewne kwoty na specyalne fundusze rezerwowe dla po
krycia specyalnych strat, które określi Walne Zgroma
dzenie. Ponadto może Walne Zgromadzenie przelać pe
wne kwoty na ogólny fundusz rezerwowy. Resztę zysku 
czystego można przeznaczyć na dywidendy do udziałów, 
na remuneracye dla urzędników i sług, wreszcie na cele 
użyteczności publicznej, mające łączność z celami sto
warzyszenia.

Dywidenda wynosi najwyżej 5% rocznie od wpła
conych udziałów. Dywidendę rozdziela się między C z ło n 
ków w stosunku do wpłaconych kwot udziałowych 
i pro rata temporis od chwili wpłaty.

§ 46.
Członek, który dywidendy przez pięć lat bezpo

średnio po sobie następujących nie podnosi, względnie 
po nią się nie zgłasza do kasy Towarzystwa przy prze
dłożeniu książeczki udziałowej, traci dywidendę na ko
rzyść Towarzystwa. Od niepodniesionej dywidendy pro
centy nie będą wypłacane.

§ 47.
Rozwiązanie Towarzystwa może nastąpić:

a) wskutek uchwały Walnego Zgromadzenia,
bj w wypadkach ustawą przewidzianych.

§ 48.
W razie rozwiązania Towarzystwa, członkowie otrzy

mują tylko rzeczywiście wypłacone udziały wraz z za
ległem! dywidendami; ewentualna reszta majątku Sto
warzyszenia ma być użyta na eele użyteczności publi
cznej, przez Radę miasta wskazać się mające, zgodnie 
z przepisem § 12 ustawy z 22 grudnia 1910 N. 242 
Dz. p. p. o utworzeniu funduszu opieki mieszkaniowej.

§ 49.
Na wypadek likwidacyi lub rozwiązania Towarzy

stwa, będą wypłacone udziały tylko o tyle, o ile ustawa 
na to pozwala, a udziały wprawdzie wypowiedziane, ale 
jeszcze niewypłacone będą na równi traktowane z nie
wypowiedzianymi, choćby już upłynął jednoroczny ter
min wedle ustawy o stow. zarobk. i gosp. przewidziany 
(§ 32 statutu).

Ogłoszenie Towarzystwa.

§ 50.
Zawiadomienia i wszelkie obwieszczenia wycho

dzące od Towarzystwa, będą podawane do wiadomości 
przez ogłoszenie przynajmniej jednorazowo w którym
kolwiek dzienniku krakowskim.

§ 51.
a) Do zarejestrowania niniejszego statutu upoważnia 

się członków Prezydyum miasta Krakowa, miano
wicie pp. Dra Juliusza Leo, Prezydenta miasta, 
Dra Henryka Szarskiego, I. Wiceprezydenta mia
sta, oraz radców miejskich pp Dra Adolfa Grossa, 
Dra Karola Krzetuskiego, Dra Ludwika Merza 
i Dra Adolfa Meiselsa i stanowi się, źe członek 
Prezydyum miasta wspólnie z którymikolwiek 
dwoma radcami miejskimi wyż wymienionymi mają 
prawo zarejestrować niniejszy statut.

b) Podpisujący statut są członkami Stowarzyszenia, 
jeśli podpisali dotyczące deklaracye i złożyli udziały.

c) Osoby wyżej pod a. wymienione, tj, członek Pre
zydyum miasta wspólnie z którymikolwiek dwoma 
tam wymienionymi radeami miejskimi będą upra
wnieni do przyjmowania członkow Towarzystwa 
i do zwołania Walnego Zgromadzenia dla ukonsty
tuowania Stowarzyszenia i wybrania pierwszego 
Zarządu i pierwszej Rady nadzorczej, a winno to 
nastąpić najpóźniej do k< nca roku 1911. Czas 
urzędowania pierwszego Zarządu i pierwszej Rady 
nadzorczej oznacza się po koniec r. 1911.

Kraków, dnia 12 września 1911.

Na skutek uchwały c. k. Sądu krajowego jako handlowego 
w Krakowie z dnia 26 września 1911 Firm 1356/11 wpisano do re
jestru stow. zarobk. i gosp. Tom : IV. str. 240.
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L. 22.9(34/911.
III a.

OBWIESZCZENIE.*)
Na mocy uchwały Rady miasta z dnia 24 lipca 

b. r. zarządza Magistrat w interesie moralności publicznej 
i pieczy nad młodzieżą a na podstawie § 14 lit i. 1. 
oraz § 60 ustęp 30 statutu gminnego dla stoł. król. 
miasta Krakowa co następuje:

Zakazuje się utrzymującym szynków nie, restauracye, 
kawiarnie, cukiernie i bufety w obrębie miasta Krakowa, 
przyjmować w swych lokalach zarobkowych młodzież 
niżej lat 14, tudzież bez względu na wiek młodzież 3zkół 
niższych i średnich, przychodzącą do tych lokali bez to
warzystwa osób starszych, oraz zakazuje się podawać 
tejże młodzieży, nawet w towarzystwie osób starszych, 
napojów spirytusowych i dopuszczać ją do brania udziału 
w dozwolonych w tych lokalach, publicznych grach, jak 
karty, bilard, szachy, domino itp.

Nad ścisłem przestrzeganiem powyższego zakazu 
czuwać będą organa policyjne a przekroczenia powyż
szego zakazu karać będzie Magistrat grzywną aż do 
wysokości 200 koron lub w razie niemożliwości uiszcze
nia kary pieniężnej aresztem do 20 dni, a ewentualnie 
także pozbawieniem uprawnienia przemysłowego.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa, 
dnia 30 sierpnia 1911 r.

L. 77842/911.
B. a.

ROZPORZĄDZENIE.
Celem regulowania ruchu pojazdów przed gma

chem teatru miejskiego w czasie ukończonego przedsta
wienia — postanawia się co następuje:

Stanowisko pojazdów przed ukończeniem przed
stawienia znajdować się będzie tuż obok chodnika oka- 
lającego gmach teatru wzdłuż jego podłużnych boków, 
a to pojazdy stojące po prawej stronie ustawiać się 
mają w kierunku kościoła św. Krzyża, pojazdy po dru
giej stronie w kierunku ul. Szpitalnej. Z tych pierwsze 
zabierając publiczność wprost z chodnika, wyjeżdżać 
mają albo ulicą św. Krzyża, albo okrążając teatr ul. Szpi
talną ku Basztowej, drugie podjeżdżając na rampę okrążą 
gazon i skierują się ku ul. Basztowej.

Powyższy regulamin ruchu wchodzi w życie z dni em 
1 w r z e ś n i a  1911 r.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa, 
dnia 1 września 1911 r.

L. 36.299/911.i

I. a.

OBWIESZCZENIE).
Podaje się do wiadomości interesowanych, że w naj

bliższym czasie będzie przekopana na cmentarzu miej-

*) Obwieszczenie było w swoim czasie publikowane.

skim kwatera XIX,, a wszystkie nagrobki na tej kwa
terze stojące, na zwyczajnych grobach będą usunięte.

Zamieszczając poniżej wykaz pomników i krzyżów, 
znajdujących się na tej kwaterze, wzywa się strony in
teresowane, któreby zamierzały wydobyć szczątki zmar
łych i na inne stałe miejsce je przenieść, aby do dni 
14-tu wniosły do Magistratu ostemplowane podanie o za- 
kupno gruntu na groby stałe i o exhumacyę zwłok.

Po upływie zakreślonego terminu pomniki będą 
bezwarunkowo usunięte a groby przekopane.

Wykaz pomników i krzyżów z kwatery XIX przezna
czonej do przekopu.

1. Schneider Fryderyka rok 1890 piramida piaskowa.
2. Ciepanowska Emilia
3. Wilka Józef
4. Stiller Rcman

n

5. Zaleski Daniel
6. Gargul H.. Franciszka
7. Kwaśniewski Edward
8. Piotrowski Czesław
9. Kreeioch Józef

10. Suchs Józef
11. Skrzyński Wojciech
12. Makci Wfktorya
13. Grotowski Jędrzej
14. Nodzyńska Mary a
15. Treulud Wiktor
16. Paźeniosło Wojciecn

»
77

77

7?

77

77

77

1890 krzyż żelazny 
1890 piramida piaskowa. 
1890 pomniczek kamień.
1891
1891
1891
1891

krzyż drewniany, 
krzyż blaszany, 
płyta kamienna. 

1891 krzyż drewniany.
1891 płyta kamienna.
1831 krzyż drewniany.
1891 „
1892 
1892
1892 krzyż drewniany.
1892 
1892

pomnik kamienny.
7?

77 77

17. Bernasiewicz Józef „
18. Trzy krzyże żelazne nieczytelne.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa 
Kraków, dnia 3 sierpnia 1911 r.

L. 83823/911.
III. a. Kraków, dnia 30 sierpnia 1911.

OBWIESZCZENIE.
W  miesiącu maju 1911 r. znaleziono w Krakowie 

następujące przedmioty:
A. Z ł o ż o n e  w t u t  K a s i e  m i e j s k i e j :

Art. 288/792. Portmonetka z 3 K 70 hal.
289. Pakunek — mankiety, kołnierzyk, krawatka.
290. Karta zastawnicza m. Kasy Oszcz. L. 2943 

na bieliznę.
291. Zepsuty czarny zegarek damski z łańcuszkiem.
292. Klucz wertheimowski.
293. 10 kluczy.
294. Klucz wertheimowski.
295. Brewiarz.
296. Torba skórzana żółta w zielonem pokryciu — 

garderoba damska.
297/792. Woreczek pieniężny 1 K 63 bal.
298. Karta zastawu m. Kasy Oszcz. Nr. 9290 na 

3 nitki korali.
299. 7 kluczy.
300. Pierścionek złoty sznureczkowy.
301/792. Pugilares 5 K  92 h.
302. 3 kluczyki.

77

77

77

77

77

77

77

77

77

77

n
n
77
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Art. BOB. Mały srebrny damski zegarek.
„ 304. Sygnet z zielonko wy m kamieniem
„ 305. 8 Kluczyków.
„ 306. 2 karty zastawu M. K. O. L. 3389/11 i banku

pob. L. i 900.
„ 307. Łyżka platerowana z monogr. C. C. i nóź

deserowy z herbem.
„ 308. 4 kluczyki.
„ 309. Branzoletka srebrna.
„ 310. Zegarek srebrny damski z monogramem T. Z.

z długim srebrnym łańcuszkiem.
„ 311. Klucz.
„ 312. 4 klucze.
„ 313. Pugilares z rosyjską przepustką.
„ 314. Portmonetka 63 h.
„ 315. Torebka damska.
„ 316. Pugilares 3 K 72 h.
„ 317. Portmonetka z kluczykami.
„ 318. Torebka damska z chusteczką.
„ 319. Pugilares 9 h. kartka zastawnicza m. Kasy

Oszcz. Nr. 15981.
„ 320. Pugilares z obrączką srebrną.
„ 321. Pugilares 20 K. kartka zast., złote kolczyki.
„ 792. 10 K. banknot.
„ 322. Łańcuszek srebrny.
„ 792. 10 Koron.
„ 323. 2 kluczyki wertheimowskie.
- 324. Książka „Szary proch“ i gazeta.
n 325. 3 kluczyki.
„ 326. Czarna portmonetka z 2 różańcami.
„ 327. 2 dziecięce słomkowe kapelusze — 2 halki

czerwone.
„ 328. Srebrny zegarek z dewizą.
„ 329. Pęk kluczy.
„ 330. Torebka ręczna z chusteczką.
„ 331. 2 wisiorki oderwane.
„ 332. Pugilares 1 K 1 b.
„ 333. 6 kluczy.

B. P r z e d m i o t y  p o z o s t a w i o n e  u z n a l a z c ó w .

1. Pies buldog z marką Nr. 110.
2. Pies rasy „Koli44.
3. Pies biało-bury (duży).
4. Pies.
5. Pies duży — suka.
6. Pies duży.
7. Pies duży biały.
8. Duży pies „Bernardu.

C. P r z e d m i o t y  z a k w e s t y o n o w a n e  p r z e z  
c. k. D y r e k c y ę  P o l i c y  i :

Art. 271. Para bucików, kamasze i kalesony.
„ 272. Złoty łańcuszek.
„ 791. Rzeczy znalezione w nocy z 24 na 25 lutego

1911 kobiety utopionej w Wiśle. Karta za
stawnicza M. Kasy Oszcz. Nr. 40861, na ze
garek srebrny, karta zastawnicza Nr. 320 
Banku pobożnego na 10 sznurków koralików.

Magistrat wzywa właścicieli powyższych przedmio
tów, aby o ile mogą dowieść swych praw własności ze
chcieli zgłosić się po odbiór tych rzeczy do biura Wy
działu III  a. Magistratu (Plac W W. Świętych L. 6, par

ter na lewo) w godzinach między 11 przed południem 
a 1 po południu w przeciwnym razie przedmioty te 
wydane będą znalazcom do używania a po upływie lat 3 
przejdą na wyłączną własność znalazców lub też sprze
dane będą względnie przekazane na fundusz ubogich 
miejscowych.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa.

Sprawy osobiste urzędników i służby miejskiej.
L. 78813/911.

Prez.
Zaliczki na płace.

Sekcya skarbowa Rady miasta na posiedzeniu w d. 
4 lipca 1911 r. powzięła następującą uchwałę:

Poleca się Magistratów?’, aby w przyszłości prze
strzegał zasady, źe zaliczki na płacę mogą być udzie
lane tylko na lat s z e ś ć  — a nadto, że zaliczka każda 
winna być zabezpieczoną prawem zastawu na tej części 
płacy dłużnika, która podlega egzekucyi sądowej.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa 
dnia 21 sierpnia 1911 r.

L. 77.847/911.
Prez.

Zmiana tytułu urzędowego.
Rada miasta Krakowa na posiedzeniu w dniu 24 

lipca 1911 przyjęła rezolucyę komisyi budżetowej, za
mieszczoną w drukowanem sprawozdaniu budźetowem 
na str. 95 i 97 na rok 1911 w następującem brzmieniu: 

„Rada miasta zmienia dotychczasowy tytuł adjunkta 
na kustosza w X. klasie rangi44. Skutkiem tej uchwały 
ulega zmianie tytuł urzędowy P. P. Dr. Maryana Gumo
wskiego i Macieja Szukiewicza dotychczasowych ad- 
junktów Muzeum Narodowego w Krakowie.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa, 
dnia 31 sierpnia 1911 r.

Lekarze szkolni.
Na zasadzie uchwały Rady miejskiej z dnia 17 

m a r c a  1910 i dnia 14 l i p c a  1911 i\:
Pan Dr. Władysław Filipkiewicz lekarz w Krako

wie, powołany został dekretem Prezydyum Magistratu 
z 1 sierpnia 1911 do L, Prez. 525a/910 do pełnienia 
obowiązków nieetatowego lekarza szkolnego za remune- 
racyą w kwocie 1400 K rocznie, (LM. 88006/911 Prez.).

Pan Dr. Adam Gett lich lekarz w Krakowie, został 
powołany dekretem Prezydyum Magistratu z 1 sierpnia 
1911 do L. Prez. 494/910 do pełnienia obowiązków nie
etatowego lekarza szkolnego za remuneracyą w kwocie 
1400 K rocznie (LM. 86007/911 Prez.).

Pan Dr. Edward Grażyński, lekarz w Krakowie, 
powołany został dekretem Prezydyum Magistratu z 1 
sierpnia 1911 do L. Prez. 757/911 do pełnienia cbo-
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wiązków, nieetatowego lekarza szkolnego za remuneraeyą 
w kwocie 1400 K. rocznie (LM: 88008/911 Prez.).

Pan Dr. Adolf Klęsk, lekarz w Krakowie, powo
łany zosłał dekretem Prezydyum Magistratu z 1 sier
pnia 1911 do L. Prez. 526/910 do pełnienia obowiąz
ków nieetatowego lekarza szkolnego za remuneraeyą 
w kwocie 1400 K rocznie. (LM: 88009/911 Prez.).

Pan Dr. Bolesław Korolewicz, lekarz w Krakowie, 
powołany został dekretem Prezydyum Magistratu z 1 
sierpnia 1911 do L. Prez. 195/910 do pełnienia obo
wiązków nieetatowego lekarza szkolnego za remunera- 
cyą w kwocie 1400 K rocznie. (LM: 88010/811 Prez).

Pan Dr. Adam Kramarzyński, lekarz w Krakowie, 
powołany został dekretem Prezydyum Magistratu z 1 
sierpnia 1911 do L Prez. 534/910 do pełnienia obo
wiązków nieetatowego lekarza szkolnego za remunera- 
cyą w kwocie 1400 K rocznie (LM: 88011/911 Prez.).

Pan Dr. Jan Landail, lekarz w Krakowie, powołany 
został dekretem Prezydyum Magistratu z 1 sierpnia 
1911 do L. Prez. 523/910 do pełnienia obowiązków 
nieetatowego lekarza szkolnego za remuneraeyą w kwo
cie 1400 K rocznie. (LM: 88012/911 Prez).

Pan Dr. Emil Lieb&rman, lekarz w Krakowie, po
wołany został dekretem Prezydyum Magistratu z 1 sier
pnia 1911 do L. Prez. 521a/910 do pełnienia obowiązków 
nieetatowego lekarza szkolnego za remuneraeyą w kwo
cie 1400 K rocznie. (LM: 88013/911 Prez.).

Pan Dr. Stanisław Pcźniak, lekarz w Krakowie, 
powołany został dekretem Prezydyum Magistratu z 1 
sierpnia 1911 do L. Prez. 795/910 do pełnienia obo
wiązków nieetatowego lekarza szkolnego za remunera- 
cyą w kwocie 1400 K rocznie. (LM: 88015/911 Prez).

Pan Dr. Alfred Merz, lekarz w Krakowie, powo
łany został dekretem Prezydyum Magistratu z 1 sier
pnia 1911 do L  Prez. 461/910 do pełnienia obowiąz
ków nieetatowego lekarza szkolnego za remuneraeyą 
w kwocie 1400 K rocznie (LM: 88014/911 Prez.).

Pan Dr. Bolesław Rzegociński, lekarz w Krako
wie, powołany został dekretem Prezydyum Magistratu 
z 1 sierpnia 1911 do L. Prez. 540/910 do pełnienia 
obowiązków nieetatowego lekarza szkolnego za remune- 
racyą w kwocie 1400 K rocznie. (LM: 88016/910 Prez.).

Pan Dr. Mieczysław Staszewski, lekarz w Kra
kowie, powołany został dekretem Prezydyum Magistratu 
z 1 sierpnia 191.1 do L. Prez. 520/910 do pełnienia obo
wiązków nieetatowego lekarza szkolnego za remunera- 
cyą w kwocie 1400 K rocznie. (LM: 88017/911 Prez.).

Nominacye urzędników miejskich.
Pan Władysław Fronc, dotychczas adjunkt Budo

wnictwa m. w X. randze, zamianowany został dekretem 
Prezydyum Magistratu z dnia 2 sierpnia 1911 do L. 
Prez. 578/911 na zasadzie uchwały pełnej Rady miej
skiej powziętej na posiedzeniu poufnem w dniu 17 maja 
1911 architektem miejskim w IX. klasie rangi z płacą 
roczną 2800 K, kwaterowem w rocznej kwocie 960 K, 
oraz prawem do czterech trzechleci po 2000 Koron 
i z niewliezalnym do emerytury dodatkiem budowlanym 
w kwocie 400 K rocznie (LM: 81228/911 Prez.).

Pan Tadeusz Maryan (2 im.) Kaóula, dotychczas po
mocnik kancelaryjny Budown. m., zamianowany został 
dekretem Prezydyum Magistratu z d. 13 sierpnia 1911.

do L. Prez. 677/911 na zasadzie § 89 statutu dla miasta 
Krakowa prowizorycznym adjunktem Budownictwa m.
W X. klasie rangi z płacą roczną 2200 K, kwatero wem 
w rocznej kwocie 768 K, prawem do 3-ch trzechleci 
po 200 K rocznie oraz z niewliezalnym do emerytury 
dodatkiem budowlanym w kwocie 400 K rocznie, z za
strzeżeniem, źe w ciągu roku od daty dekretu złoży 
z pomyślnym wynikiem w c. k. Namiestnictwie przepi
sany egzamin na budowniczego. (LM: 83409/9Jl Prez.).

Pan Antoni Adolf (2 im.) Graca, dotychczas pomo
cnik kancelaryjny Magistratu zamianowany został dekre
tem Prezydyum Magistratu z dn. 12 sierpnia 1911 do 
L. Prez 579/911 na zasadzie uchwały Rady miejskiej 
powziętej na posiedzeniu poufnem w dn. 31 lipca 1911, 
którą udzielono mu „yeniam aetatis“ i § 89 statutu dla 
miasta Krakowa arohiwaryuszem Budownictwa miejsk. 
W X. klasie rangi z płacą roczną 2200 K, kwatero.wem 
w rocznej kwocie 768 K oraz prawem do 3-ch trzech
leci po 200 K rocznie. (LM: 83411/911 Prez.).

Pan Jerzy Fuzakowski, dotychczas pomocnik kanc. 
Bud. m., został zamianowany od dn. 1 maja 1911 de
kretem Prezydyum Magistratu z dn. 2 sierpnia 1911 
do L. Prez. 667/1911 na zasadzie uchwały Rady miejsk. 
udzielającej mu „yeniam a,etatis“ i § 56 i 89 statutu 
dla miasta Krakowa ofieyałem Magistratu W X. ki. rangi 
z płacą roczną 2200 K, kwa tero wem w rocznej kwoćie 
768 K, oraz prawem do trzech trzechleci po 200 K ro
cznie i do wliczanego do emerytury dodatku osobistego 
w kwocie 200 K rocznie po przebyciu 20 lat służby 
w tej samej klasie rangi. (LM: 81021/9i l  Prez.).

Pan Hipolit Maryan (2 im.) Krawczyński, dotych
czas pomocnik kancel. budownictwa m., został zamiano
wany dekretem Prez. Magistratu z dn. 13 sierpnia 1911 
do L. Prez. 278/911 na zasadzie § 89 statutu dla m. 
Krakowa prowizorycznym asystentem Budownictwa 
miejskiego W XI. klasie rangi z płacą roczną 1600 K, 
kwatero wem w rocznej kwocie 576 K, oraz prawem do 
3-ch trzechleci po 200 K rocznie oraz z niewliezalnym 
do emerytury dodatkiem budowlanym w kwocie 200 K 
rocznie z zastrzeżeniem, źe w ciągu 2 lat od daty de
kretu, złoży z pomyślnym wynikiem w c. k. Namiestni
ctwie przepisany egzamin na budowniczego. (LM: 83410 
1911 Prez.).

Pan Wojtarowicz Antoni Jan, dotychczas prowiz.
drogomistrz miejski, został zamianowany od dnia 1 maja 
1911 do L. Prez. 670/1911 na zasadzie § 56 i 89 sta
tutu dla m. Krakowa starszym drogomistrzem miejskim
W XI. klasie rangi z płacą roczną w kwocie 1600 Kor., 
kwatero wem w rocznej kwocie 576 K, oraz prawem do 
trzech trzechleci po 200 K rocznie oraz niewliezalnym 
do emerytury dodatkiem budowlanym w kwocie 200 K 
ropznie (LM: 78412/911 Prez.).

Pan Sobczyk Walenty, dotychczas dyetaryusz Bu
downictwa m,, został zamianowany z d. 1 maja 19J1 de
kretem Prezydyum Magistratu z dnia 1 sierpnia 1911 
do L. Prez. 748/911 na zasadzie §§ 56 i 89 statutu dla 
miasta Krakowa młodszym drogomistrzem miejskim
z płacą roczną 1200 K, kwaterowem w rocznej kwocie 
348 K, prawem do 2 pięcioleci po 200 K rocznie oraz 
do niewliczalnego do emerytury dodatku budowlanego 
w kwocie 200 K rocznie. (LM: 78413/911 Prez.).

Pan Rachwał Stanisław Wiktor (2 im.), dotychczas 
ukończony słueh. kursu abituryentów Akademii handlo-



wej został zamianowany dekretem Prezydyum Magistratu 
z dnia 28 lipca j 9 i 1 do L. Prez 760/911 na zasadzie 
§§ 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa praktykantem  
miejskie] Izby obrachunkowej z adjutum 1500 Koron
rocznie, pod zastrzeżeniami i warunkami w dekrecie wy- 

. szczegółuionymi. (LM: 78383/911 Prez,).

Nominacye w miejskiej straży pożarnej.
Na zasadzie §§ 56 i 89 statutu dla miasta Kra“ 

kowa :
l'an Jan Obidowicz, dotychczas brandmistrz w X . 

ki. rangi miejskiej straży pożarnej, zamianowany został 
z dniem 1 kwietnia 1911 r. dekretem Prezydyum Ma
gistratu z dnia 20 lipca 1911 do LM: 69237/911 star
szy m brandmistrzem m. straży pożarnej w X. kl. rangi
z płaca 2200 K, z dodatkiem funkcyjnym niewliczalnym 
do emerytury 400 K, mieszkaniem i umundurowaniem 
w naturze, oraz prawem do 3 trzechleci po 200 K ro
cznie, których bieg liczyó się będzie od przysięgi słu
żbowej złożonej przez nominata w charakterze brand- 
mistrza miejskiej straży pożarnej w X. kl. t. j. od 6 
czerwca 1908 r. oraz do dodatku osobistego wliczalnego 
do emerytury w kwocie rocznej 200 K po przebyciu 
20 lat w tej samej klasie rangi (LM: 48067/911 Prez.).

Pan Tadeusz Żołdani, dotychczas młodszy brand
mistrz miejskiej straży pożarnej, został zamianowany 
z dniem 1 kwietnia 1911 dekretem Prezydyum Magi
stratu z dnia 20 sierpnia do LM: 69236/911 brandmi- 
strzem miejskiej straży pożarnej w X. kl. rangi z płacą 
roczną 2200 K prawem do trzech trzechleci po 200 K, 
z niewliczalnym do emerytury dodatkiem funkcyjnym 
w kwocie 200 K, prawem do dodatku osobistego w ro
cznej kwocie 200 K, po przebyciu 20 lat w tej samej 
klasie rangi oraz z umundurowaniem i mieszkaniem w na
turze (LM: 62080/911 Prez).

Pan Władysław Uroda, dotychczas sierżant miejsk. 
straży pożarnej został, zamianowany z dniem 1 kwietnia 
1911 r. dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 20 li
pca 1911 do LM: 69235/911 młodszym brandmistrzem 
miejsk. straży pożarnej w XL kl. rangi z płacą roczną 
1600 K, z dodatkiem funkcyjnym niewliczalnym do eme
rytury w kwocie 200 K, mieszkaniem i umundurowa
niem w naturze oraz prawem do 3 trzechleci po 200 K 
i prawem wliczalnego do emerytury dodatku osobistego 
200 K rocznie po przebyciu 20 lat służby w tym sa
mym stopniu rangi (LM: 18065/911 Prez.).

Pan Leonard Chmielewski, dotychczas starszy pom
pier m. straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 
kwietn:a 1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn*a
10 lipca 1911 do LM: 69245/9i L sierżantem miejskiej 
Śtraży pożarnej Z płacą roczną 1320 K, kwaterowem 
w kwocie rocznej 480 K względnie mieszkaniem w na
turze, oraz prawem do 4 trzechleci po 70 K rocznie, 
których bieg liczyó się będzie od uzyskania przez no- 
mioata ostatniego trzechlecia w charakterze st. pompiera 
miejskiej straży pożarnej t. j. od 1 maja 1909 roku. 
(LM: 48064/911 Prez.).

Pan Feliks Czekaj, dotychczas starszy pompier m 
straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwietnia 
1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn;a 20 lipca 
1911 do LM: 69244/911 sierżantem m. straży pożarnej

z płacą roczną 1820 K, prawem do 4-ch trzechleci pó 
70 K rocznie, umundurowaniem i kwaterowem w rocz
nej kwocie 480 K (LM: 43059/911 Prez.).

Pan Ignacy Dura, dotychczas starszy pompier m. 
straży pożarnej, został zamianowany z dn. 1 kwietnia 
1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn. 20 lipca 
1911 do L.M: 69240/91 1 sierżantem m. straży pożar
nej z płacą roczną 1320 K, prawem dc 4-ch trzechleci 
po 70 K rocznie, umundurowaniem oraz kwaterowem 
w kwocie 480 K rocznie względnie mieszkaniem w na
turze. (LM: 48062/911 Prez.).

Pan Piotr Krasny, dotychczas starszy pomp er m. 
straży pożarnej, został zamianowany z dn. 1 lipca 1911 
dekretem Prezydyum Magistratu z dn. 20 lipca 1911 
do LM: 69241/911 sierżantem miejsk. straży pożarnej
z płacą roczną 1320 K, prawem do 4-ch trzechleci pc 
70 K rocznie, umundurowaniem w naturze, kwaterowem 
w rocznej kwocie 480 K, względnie mieszkaniem w na
turze (LM: 48063/911 Prez.).

Pan Marcin Pachota, dotychczas starszy pompier m. 
straży pożarnej, został zamianowany z dn. 1 kwietnia 19M 
dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 20 lipca 1911
do LM: 69242/911 sierżantem m. straży pożarnej z płacą
roczną 1320 K, umundurowaniem i kwaterowem w ro
cznej kwocie 480 K rocznie, względnie mieszkaniem 
w naturze, oraz prawem do 4 ch trzechleci po 70 Kor. 
rocznie (LM: 48061/911 Prez.).

Pan Wawrzyniec Miętka, dotychczas starszy pom
pier, został zamianowany z dniem 1 kwietnia 1911 de
kretem Prezydyum Magistratu z dnia 20 lipca 1911
do LM: 69243/911 sierżantem m. straży pożarnej z płacą 
roczną 1320 K i prawem do 4 ch trzechleci po 70 K 
rocznie, umundurowaniem i kwaterowem w rocznej kwo- 
c e 480 K, względnie mieszkaniem w naturze (LM: 48060 
1911 Prez).

Pan Stanisław Chmiel, dotychczas pompier I .  kl. 
m. straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwie
tnia 1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 20 lipca 
1911 do LM: 69256/911 starszym pompierem m. straży 
pożarnej Z płacą roczną 1110 K oraz prawem do 4 
trzechleci po 70 K rocznie, umundurowaniem i wspól- 
nem mieszkaniem w koszarach miejskiej straży pożarnej 
(LM: 48052/911 Prez.).

Pan Konstanty Krywda, dotychczas pompier I  kl. 
m. straży pożarnej, został zamianowany z dn. 1 kwetnia 
1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn. 20 lipca 
1911 do LM: 69248/911 starszym pompierem m. straży 
pożarnej Z płacą roczną 1110 K, prawem do 4 trzeeh- 
leei po 70 K rocznie, umundurowaniem i dodatkiem na 
mieszkanie w rocznej kwoeie 360 K aż do czasu wy
stawienia budynku na mieszkania dla funkcy on ary uszy 
m. straży pożarnej (LM: 48053/911 Prez.).

Pan Bartłomiej Wawrzyniec Ogiela, dotychczas pom
pier I kl. m. straży pożarnej, został zamianowany z dn. 
1 kwietnia 1911 dekretem Prezydyum Magistratu z d 
20 lipca 1911 do L. 69238/911 Prez. starszym pom
pierem m. straży pożarnej z płacą roczną w kwocie
1.110 K, prawem do 4-ch trzechleci po 70 Kroczcie, 
umundurowaniem i dodatkiem na mieszkanie w rocznej 
kwocie 360 K aż do czasu wystawienia budynku na 
mieszkania dla funkcyonarvuszv m straży pożarnej. (LM;
48056/911 Pr ez)
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Pan Józef Rakoczy, dotychczas pompier I. kl. m. 
straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwietnia 
1911 r. dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 20 li- 
pea 1911 do LM: 69253/911 starszym pompierem m. 
straży pożarnej z płacą roczną 1110 K, prawem do 4 
trzech leci po 70 K rocznie, umundurowaniem oraz do
datkiem na mieszkanie w rocznej kwocie 360 K aź do 
czasu wystawienia budynku na mieszkania dla funkcyo
naryuszy m. straży pożarnej. (LM: 48050/911 Prez.).

Pan Antoni Serafin, dotychczas pompier I. kl. m. 
Straży pożarnej, został zamianowany ż dniem 1 kwietnia 
191J dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 20 li
pca 1911 do LM: 69.239/911 starszym pompierem 
m. straży pożarnej z płacą roczną LI 10 K, prawem do 
4 trzechieci po 70 K rocznie, umundurowaniem i do
datkiem na mieszkanie w rocznej kwocie 360 K aź do 
Czasu wystawienia budynku na mieszkanie dla funkcyo
naryuszy m straży pożarnej (LM: 48055/911 Prez.),

Pan Michał Stanuch, dotychczas pompier I. kl. m. 
straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwietnia 
1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 20 lipca 
1911 do L. 69.246/911 Prez. starszym pompierem m. 
Straży pożarnej Z płacą roczną 1.110 K, prawem do 4 
trzechieci po 70 K rocznie, których bieg liczyó się bę
dzie od uzyskania przez nominata ostatniego trzechlecia 
t, j od 1 maja 1909 oraz umundurowani ona i dodatkiem 
na mieszkanie w rocznej kwocie 360 K ąź do czasu wy
budowania budynku na mieszkania dla funkc. m. straży 
pożarnej (LM: 48058/911 Prez.).

Pan Adam Szczepański, dotychczas pompier I. kl. 
m. straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwie
tnia 1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn. 20 li
pca 1911 do b. 66249/911. Prez. starszym pompierem 
rn. Straży pożarnej Z płaca roczną 1.110 K, prawem do 4 
trzechieci po 70 K rocznie, umundurowaniem i dodat
kiem na mieszkanie w rocznej kwocie 360 K aź do 
czasu wystawienia budynku na mieszkanie dla funkcyona
ryuszy m. straży pożarnej. (LM: 48054/911 Prez.).

Pan Jan Zawisza, dotychczas pompier I .  ki. miejs- 
straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwietnia 
1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn 20 lipca 
1911 do L_ 69.254 911 Prez. starszym pompierem m. 
Straży pożarnej z płacą roczną 1.110 K, prawem do 4 
trzechieci po 70 K rocznie, umundurowaniem i dodat
kiem na mieszkanie w rocznej kwocie 360 K aź do 
czasu wystawienia budynku na mieszkanie dla funkcyo
naryuszy ra. straży pożarnej. (LM: 48051/911 Prez.).

Pan Edmund Boblewski, dotychczas pompier II. kl. 
m. straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwie
tnia 1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 20 
lipca 1911 do L. 69258/911 Prez pompierem I. k!. m. 
Straży pożarnej z płacą roczną 900 K, prawem do 4 
trzechieci po 70 K rocznie, umundurowaniem oraz wspól- 
nem mieszkaniem w koszarach miejsk. straży pożarnej.
(LM: 48046/911 Prez ).

n . Pan Michał Nakielny, dotychczas pompier II. kl. 
m, straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwie
tnia 191 1 dekretem Prezydyum Magistratu z dn. 20 li
pca 1911 do L. 69257/911 Prez. pompierem I. kl. miejs. 
Straży pożarnej z płacą roczną 900 K, prawem do 4 
trzeehleoi po 70 K rocznie, umundurowaniem oraz do
datkiem na mieszkanie w rocznej kwocie 360 K aź do

czasu wystawienia budynku na mieszkania dla funkcyo
naryuszy m. straży pożarnej. (LM : 48045/911 Prez).

Pan Józef Kasper Mazurkiewicz, dotychczas pom
pier II kl. m. straży pożarnej, został zamianowany z dn. 
1 lipca 1911 do L. 69.251/911 Prez. pompierem I. kl. 
m. Straży pożarnej z płacą roczną 900 K, prawem do 4 
trzechieci po 70 K, umundurowaniem i dodatkiem na 
mieszkanie w rocznej kwocie 360 K aź do czasu wy
stawienia budynku na mieszkania dla funkcyonaryuszy 
m. straży pożarnej. (LM: 48049/911 Prez.),

Pan Kazimierz Szczepański, dotychczas pompier
II. kl. m. straży pożarnej, został zamianowany z dniem 
1 kwietnia 1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn. 
20 lipca 1911 do L. 69 250/911 Prez. pompierem I. 
kl. rn. straży pożarnej Z płacą roczną 900 K, prawem 
do 4 trzechieci po 70 K rocznie, umundurowaniem i do
datkiem na mieszkanie w rocznej kwócie 360 K aź do 
czasu wystawienia budynku na mieszkania dla funkcyo
naryuszy m. straży pożarnej. (LM: 48048/911 Prez.).

Pan Władysław Wawrzkiewicz, dotychczas pompier
II. kl. m. straży pożarnej, został zamianowany z dniem 
1 kwietnia 1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn. 
20 lipca do L r 69 254/911 Prez. pompierem I kl. m. 
straży pożarnej z płacą roczną 900 K, prawem do 4 
trzechieci po 70 K rocznie, umundurowaniem i dodat
kiem na mieszkanie w rocznej kwocie 360 K aź do 
czasu wystawienia budynku na mieszkania dla funkcyo
naryuszy m. straży pożarnej. (LM: 48044/911 Prez.).

Pan Karol Zawada, dotychczas pompier II. kl. m. 
straży pożarnej, został zamianowany z dniem 1 kwietnia 
1911 dekretem Prezydyum Magistratu z dn 20 lipca 
1911 do L. 69255/911 Prez pompierem I. kl. m. Straży 
pożarnej Z płacą roczną 900 K, prawem do 4 trzechieci 
po 70 K rocznie, umundurowaniem i dodatkiem na mie
szkanie w rocznej kwocie 360 K aź do czasu wystawie
nia budynku na mieszkania dla funkcyonaryuszy miej
skiej straży pożarnej. (LM: 48047/911 Prez.).

Nominacye służby miejskiej.
Mazur Mikołaj, dotychczas woźny kancelaryjny Ma

gistratu, został zamianowany dekretem Prezydyum Magi
stratu z dn. 26 lipca 1911 do L : 745/911 Prez. woź
nym prezydyalnym w II. kategoryi służby miejskiej 
z płacą roczną L I80 K, kwaterowem w rocznej kwocie 
420 Koron, prawem do pięciu trzechieci po 70 Koron 
rocznie i dodatkiem funkcyjnym po 240 K rocz. i umun
durowaniem (LM: 76095/911 Prez.).

Protokoły Obrad Pady miejskiej.
Posiedzenie nadzwyczajne (2 w kad. X V I.) w dniu 

11 lipca 1911 r.
'Przewodniczący: Prezydent Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m : Dr. Henryk Szarski
II. Wiceprezydent m.: Józef Sare.
Sekretarz Pady: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 58.
Radcy miejscy: Birnbaum, prof. Bujwid, Daszyński, 

Dattner, Drozdowski, Epstein, Dr. Gross, Dr. Guókie- 
wicz, Heuman, Jarra, Judkiewicz, Klemensiewicz, May- 
walt, Mmdniak, Nowak Stanisław, Dr. Pareóski, Peltz.



Kom ano ws ki, Dr. Starzewski Tadeusz, Suski, Szatkow
ski, Dr. Tilles, Turski, kr. Wodzicki (24) nieobecność 
swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 6 wieczór.

Przed porządkiem dziennym: 
Przyrzeczenie radzieckie.

K m. Konupinski złożył w ręce przewodniczą
cego ślubowanie radzieckie.

Urlopy.
Rada m, udzieliła urlopów r. m Dr. P o  ni k le  do 

15 września br., r. m. M i s i o r o  w s k i e m u  na 6 tyg.

Rota przysięgi obywatelskiej.
R m. X . Dr C a p u t a  zgłasza wniosek wzywający 

Magistrat: „Aby nowo przyjęci obwatele do gminy miasta 
Krakowa składali uroczystą przysięgę na ratuszu wobec 
Prezydenta miasta i dwóch świadków, która obok innych 
zobowiązań ma zawierać następujące:

„Przepisy statutu miejskiego wiernie i sumien
nie zachowam. Będę się starał o dobro gminy według 
możności, a według najlepszej wiedzy i sił będę bronił 
polskiego charakteru miasta, jako straźn cy narodowych 
trądycvj i pamiątek“

To wszystko wiernie i bez zastrzeżeń.
Rotę przysięgi podpisze przyjęty i świadkowie
Mówca wnosi o odesłanie tego wniosku do Sekcyi 

prawniczej z poleceniem, aby w nieprzekraczalnym ter
minie dwóch miesięcy przedłożyła go Radzie miejsk. do 
uchwały, tak, aby w jesiennej sesyi sejmowej mógł zo
stać zatwierdzonym, jako nowela do statutu miejskiego.
(LM: 71543/911 V.).
W n i o s e k  p r z e k a z a n o  S e k c y i  p r a w n i c z e j

Sprawa r. m. Kosobuckiego.
R. m. K o s o b u c k i podniósł ciężką krzy wdę, 

jaką mu wyrządzono jako prezesowi Izby rękodzielni
czej z powodu rozpuszczenia znanych, czci jego uwła
czających pogłosek o ucieczce z Krakowa i zabraniu 
190 000 kor., przeznaczonych na budowę Domu rękodziel
niczego. Mówca dał wyraz głębokiego żalu wobec prasy, 
która oszczerstwo wydrukowała i prosił o wzięcie w obronę 
siebie i swej rodziny, dziękując najgoręcej dziennikom, 
które przedstawiły sprawę we właściwem świetle Mówca 
wnosi o wybranie komisyi z pięciu członków Rady m. 
któraby zbadała podniesione zarzuty i złożyła pełnej 
Radz e sprawozdanie.

R, m. W o l n y  prosi o przekazanie całej sprawy 
sądowi, gdzie prawda na jaw wyjdzie. Mówca twierdzi, 
że żądny eh oszczerstw przeciw r. m. Kosobuckiemu 
nie szerzył, a zrobił tylko doniesienie do władzy o de- 
fraudacyi funkcyonaryu-za Izby Głowackiego.

R. m K o s o b u c k i  podnosi, że świadkami stwier
dzono informowanie dzienników przez p. Wolnego. Co 
do przekazania sprawy sądowi, p. Wolny nie potrzebuje 
o to prosić, gdyż skarga już wniesiona.

R a d a  u c h w a l i ł a  w y b ó r  k o m i s y i  (L M : 
7049 7911 Prez.)

Uznanie obywatelskie dla Dra Buzdygana.
R. rn. P o  n i k ł  o przedłożył następujący motywo

wany wniosek; W dum 19 kwietnia otwarty został w na-

szem mieście nowy zakład wychowawczy dla osieroco
nych dziewcząt, w którym one pobierać mają naukę 
w zakresie szkół ludowych i wydziałowych i kształcić 
się w gospodarstwie domowem, tak, aby mogły być po
tem kucharkami, gospodyniami, manipulantkami biuro- 
werni, sklepowemu dozorczyniami chorych i t. p. Zby
teczna dowodzić korzyści stąd płynących. Od 1 lipca 
20 dziewcząt korzysta z tego zakładu. Fundatorem tego 
pięknego i wysoce humanitarnego zakładu jest obywatel 
miasta naszego, lekarz, który wśród pracy wieloletniej 
zaoszczędzony grosz ofiarował najuboższym. — Dr. 
Mikołaj Buzdygan. Poświęcił on tę fundacyę pamięci 
tragicznie zgasłego zasłużonego naczelnika kraju, a przed
tem przez szereg lat naszego w tej Radzie kolegi An
drzeja Potockiego. Czyn tak piękny zasługuje na uzna
nie: fundator zasługuje, aby imię jego zostało zapisane 
w złotej księdze fundatorów, jak Aleksander Lubomir
ski, Ludwik Helcel, Jonatan Warszauer i inni. Dlatego 
pozwalam sobie postawić wniosek nagły:

„ R a d a  m. K r a k o w a ,  o b y w a t e l o w i  mi a 
s t a  Dr.  M. B u z d y g a n o w i za u t w o r z e n i e  f un-  
d a c y i  d l a  k s z t a ł c e n i a  o s i e r o c o n y c h  d z i e 
w c z ą t  i m i e n i a  A n d r z e j a  P o t o c k i e g o  w y r a ż a  
g o r ą c e  u z n a n i e  i p o d z i ę k o w a n i e .  (Oklaski).

W n i o s e k  ten R a d a  j e d n o m y ś l n i e  w ś r ó d  
o k l a s k ó w  u c h w a l i ł a .  (LM: V I  c 439/911).

Protest przeciw Izbie rękodzielniczej.
R. m. W o l n y  domagał się jak najrychlejszego 

załatwienia protestów przeciw ostatnim wyborom do wy
działu Izby rękodzielniczej.

P r e z y d e n t  wskazał, że sprawa będzie w krót
kim czasie załatwiona,

R. m. G e r t l e r  podniósł, że jeden z tutejszych 
dzienników zaznaczył, jakoby mówca wniósł doniesienie 
do prezydyum, że r. m. Jarra jest poddanym rosyjskim 
i że dlatego bezprawnie piastuje mandat radcy miej
skiego. Mówca prosi prezydenta o stwierdzenie, kto do
niesienie wnosił?

Pr e zy  d e n t  odpowiedział, że żadnego doniesie
nia w tej sprawie nie otrzymał.

Subwencya na „Wianki“.
R. m. D ę b i c k i  prosił o przyznanie jak co roku 

subwencyi 600 K na tegoroczny obchód „Wianków".
P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnił, że sprawę tę już 

załatwiła Sekcya IV  i rzecz przedłożoną będzie radzie 
na najbJiższem posiedzeniu.

Przydzielenie do Sekcyi.
Xa życzenie radcy m. Schwarza Rada uchwaliła 

przenieść go z s e k c y i  p r a w n i c z e j  do  s k a r 
b o we j .

PORZĄDEK DZIENNY: 
Sprawozdanie o wprowadzeniu nowej taryfy akcyzowej.

Imieniem Prezydyum miasta star. radca Mgtu Dr. 
Z a w a d z k i  składa wyczerpujące sprawozdanie o nowej 
taryfie akcyzowej poczem wnosi :

R a d a  m i a s t a  u c h w a l i :
Przyjmuje się do zatwierdzającej wiadomości spra

wozdanie o wprowadzeniu w życie z dniem 1 lipca br. 
reformy liniowego podatku spożywczego wraz z BC°/o 
dodatkiem gminnnym do tegoż.
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R. m. P a j ą k  wniósł, by poczynić starania o uwol
nienie od opłaty akcyzowej owsa, siana i słomy, o ile 
p chodzą z gruntów, leżących poza linią akcyzową, a bę
dących własnością mieszkańców gmin, przyłączonych do 
Krakowa.

R. m. Dąbrowski stwierdził, źe niesłusznym jest 
zarzut rzeżników, jakoby nowa taryfa przyczyniła się do 
nowego podwyższenia cen mięsa.

R a d a  s p r a w o z d a n i e  p r z y j ę ł a  do  w i a d o 
mo ś c i ,  o r a z  u c h w a l i ł a  w n i o s e k  r. m Pa j ą k a .

Ochronka w Dębnikach.
Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca star.  r a d c a  

M g t u S k r z y n i a r z  wnosi: Rada miasta uchwali:
1. Sprzedać Komitetowi ochron dla małych dzieci 

w Krakowie realność Iwk 326 ks. gr. gm. Dębniki obej
mującą parcele gr-lk. 143/8 i 141/34 w stanie wolnym 
od ciężarów za ryczałtową kwotę 1000 K.

2. Cenę kupna zapłaci Komitet ochron przy pod
pisaniu kontraktu kupna-sprzedaży.

3. Koszta kontraktu, stemple, należytość przeno
śną poniesie Komitet ochron dla małych dzieci w Kra
kowie.

4c Do podpisania kontraktu upoważnia się obok 
P. Prezydenta miasta r. m. Rajmunda Meusa i Stefana 
Iglickiego, a na przypadek przeszkody u jednego z nich 
r. m. Andrzeja Guzikowskiego,

II. Przyznaje się Komitetowi ochron dla małych 
dzieci w Krakowie Sllbwencyę jednorazową w kwocie 
1000 K, pokryć się mającą z uzyskanej ceny kupna.
(LM: 20816/911 I. a.).

U c h w a l o n o .

Regulacya ul. Kilińskiego,
Imieniem Sekcyi I. i II. sprawozdawca st. r a d c a  

Mgtu S k r z y n i a r z  wnosi: Rada m. uchwali:
1. Dla regulacyi ulicy Kilińskiego nabyć od p. Ka

zimierza Zielińskiego z jego realności lwh, 312 gm. kat. 
Krowodrza część parceli gr. lkat 189 o powierzchni 
13 m2 czyli 3*70 s2, na planie kolorem czerwonym i li
terami a b. c. d. oznaczoną, za cenę po 110 K za 1 s2,
płatną w ciągu 14 dni po zaintabulowaniu gminy za
właścicielkę gruntu w stanie wolnym od ciężarów.

2. Cenę kupna pokryć kredytem nadzwyczajnym 
dla działu II, budżetu r. 1911, który się równocześnie 
przyznaje,

3. Do podpisania kontraktu obok p. Prezydenta 
miasta upoważnia się radców m. Klaudyusza Dębickiego 
i Stefana Iglickiego, a na przypadek przeszkody u je
dnego z nich radcę m. Dra Ludwika Merza.

4. Koszta kontraktu, stemple i należytości skar
bowe poniesie gmina m. Krakowa. (LM: 85991/910 I. a).

U c h w a 1 o n o.

Regulacya ul. Bernardyńskiej.
Imieniem Sekcyi I. s t ar. r a d c a  Mg t u  S k r z y -  

n i a r z  wnosi: Rada miasta uchwali:
1. Sprzedać właścicielom realności lwh. 1341 w Kra

kowie Ignacemu Metznerowi i Adolfowi Hochstimowi 
9.5 sążni2 gruntu z realności miejskiej lwh. 1295, Ha- 
rajewiczówką zwanej, między liniami regulacyjnemi ulic 
Bernardyńskie] i na Harajewiczówce a granicą realności 
lwh. 1341 i VI. parceli Harajęwiczówki położonych za

cenę po 275 K za 1 s2 tj.ogółtm za cenę 2612 K 50 hal. 
z której 950 K ma wpłynąć na dochód funduszu m. dz. 
II a 1662 K 50 h na dochód funduszu inwestycyjnego
II. na urządzenie ulic.

2. Przyjąć do zatwierdzającej wiadomości, że po
wyższą cenę kupna zapłacili już nabywcy w dniu 3 sier
pnia 1910.

3. Nabywcy poniosą z własnych funduszów koszta 
kontraktu, stemple, należytości skarbowe i koszta inta- 
bulaovi.

4. Do podpisania kontraktu obok p. Prezydenta 
miasta upoważnia się radców miejskich Stanisława Droz
dowskiego i Mojżesza Schmelkesa, a na wypadek prze
szkody u jednego z nich radcę m. Rajmunda Meusa.
(LM: 95570/910 I. a).

U c h w a l o n o

Linia regulacyjna ul. Zwierzynieckiej.
Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca st. r a d c a  b u- 

d o w. K ł e c z e k  wnosi; Rada m. uchwali:
Zatwierdza się linie regulacyjne uli cy Zwierzyniec

kiej obustronnie na długości od ulcy Straszewskiego 
do ul. Małej w Dz. III. według planu budownictwa m. 
oddz. b. z dnia 9 czerwca 1911 oznaczone kolorem czer
wonym według liter a. a. i kolorem niebieskim a. b. od 
północno-zachodniej a od strony południowo-wschodniej 
oznaczone kolorem niebieskim lit. f, d, ć, c i kolorem 
Czerwonym według liter g. h.

R. m. B e r i n g e r przemawia za wnioskiem Sekcyi.
R. m. Dr. G e r t l e r  przemawia za rozszerzeniem

ulicy.
W n i o s e k  S e k c y i  u c h w a l o n o .

Linia regulacyjna ulicy Krupniczej.
Imieniem Sekcyi ekonomicznej sprawozdawca st. 

r a d c a  bud.  m. K ł e c z e k  wnosi: Rada m. uchwali:
1. Zatwierdza się linię regulacyjną przy ul. Kru

pniczej w jej części południowej miedzy ul. Garncarską 
a ul. Loretańską w Dz. IV . według planu Budownictwa 
m. oddz. b. z dnia 30 maja b. r. oznaczoną literami g. 
h. i. i kolorem czerwonym.

2. Zatwierdza się linie regulacyjne przy narożniku 
ul. Krupniczej i ul. Dolnych Młynów w Dz. IV. według 
planu Budownictwa m. oddz. b. z dnia 30 maja b. r. 
oznaczone kolorem czerwonym i literami a. b. c. d. f.
(LM: 55640/911 B/k).

U c h w a l o n o .

Linia regulacyjna ulicy Nadwiślańskiej.
Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca st. r a d c a  bud.  

m. K ł e c z e k  wnosi: Rada miasta uchwali:
Rada miasta godzi się na zmianę dotychczasowej 

linii regulacyjnej dla 20 m. drogi bulwarowej nadwiślańskiej 
między ul Daj wór, a Starowiślną, a to według przedło
żonego w dniu 6 czerwca 1911 r. projektu Ekspozytury 
c. k. Dyrekcyi budowy dróg wodnych w Krakowie 
i odstępuje bezpłatnie zajęte grunta c k. Rządowi, z tem 
jednak, że w wypadku usunięcia toru przemysłowego, 
gmina m. Krakowa będzie mogła powrócić do pierwo
tnej linii regulacyjnej, a grunt zajęty obecnie pcd roz
szerzenie drogi bulwarowej pouad 20 m. przejdzie na-

c
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powrót na własńośó gminy m. Krakowa. (LM: 58409 
1911 B/b.).

U c h w a l o n o .

Linia regulacyjna ulicy Krakowskiej.
Imieniem Sekcyi I sprawozdawca s t r a d c a b u d. 

m. K ł e c z e k  wnosi: Rada miasta uchwali:
Zatwierdza się linie regulacyjne dla narożnika 

u zbiegu ul. Krakowskiej i na północnej stronie placu 
Wolnica w dzielnicy VIII. na Kaźmierzu podług linii 
czerwonych, oznaczonych literami a. b o. d. na planie 
Budownictwa m. oddz. b. . z dnia 10 czerwca 1911 r. 
(LM: 57702/911 B/b).

U c h w a l o n o .

Otwarcie ulicy do Prądnika Białego.
Imieniem Sekcyi I sprawozdawca s t. r a d e  abud .  

m K ł e c z e k  wnosi: Rada miasta uchwali:
1. a. Zatwierdza się otwarcie ulicy z urzędu w miej

sce istniejącej drogi równoległej obok siacy i zestawczej 
od południa na przestrzeni do dawnej drogi do Prą
dnika Białego aż do zachodniej granicy szpitala garni
zonowego Nr. 15.

b. Zatwierdza się linię regulacyjną dla tej ulicy 
od południa według liter b. c. d e. f. oznaczonych na 
planie Budownictwa m. oddz. b. z dnia 17 maja 1911 r. 
tak, ze szerokość tej ulicy, licząc od parkanu kolejo
wego, który ogranicza stacyę, wynosić będzie 14 m.

2. Poleca się Magistratowi przystąpić do wykupna 
gruntów potrzebnych pod rozszerzenie tej ulicy w myśl 
noweli z dnia 28 marca 1910 do ust. bud. krak. i prze
dłożenia wniosków i kosztorysów Radzie miejskiej

3. Zatwierdza się zachodnią linię regulacyjną da
wnej drogi prowadzącej do Prądnika Białego, w ten 
sposób, że narożnik domu szpitala garnizonowego Nr. 15 
będzie punktem stałym (lit. a.), z którego linia regula
cyjna poprowadzona ku północy ma biegnąc równolegle 
do dawnej drogi Prądnika Białego, a to do punktu b., 
odległego 3 m, 40 cm. od granicznika własności kole
jowej, ustawionego na granicy parc. kat. 1273 i 1265 
(linia niebieska oznaczona na planie Budownictwa m. 
z dnia 17 maja 1911 i\ literami a. b.). (LM: 37598 
911 B/b.).

Sprawozdawca odczytuje w końcu pismo Syndy
katu rolniczego, który sprzeciwia się otwarciu ulicy.

R. m. B e r i n g  er zwalcza wniosek Sekcyi, która 
uchwaliła go w mniejszości.

P r z e w o d n i c z ą c y  oświadcza, źe cofa wniosek 
z powrotem do Sekcyi I., by rzecz jeszcze raz zbadała 
i przedłożyła sprawę przed feryami.

Ragulaoya Wenecyi.
Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca s t. r a d c a  Mag. 

S k r z y n i a  r z wnosi: Rada miasta uekwali:
Dla celów regulacyi narożnika ulicy Garncarskiej 

i Wenecyi odstępuje się Piotrowi Staehiewiczowi właśe. 
realności lwk. 2611 Dz. IV. częśc parceli gminnej Lk. 
1771/1 oznaczoną na planie jako parcela lk. 1771/5 
i kolorem zielonym, o powierzchni 6 s2, w zamian za 
odstąpió się mającą równocześnie gminie miasta Kra
kowa przez Piotra Stachiewicza z realności jego Iwb,

i 2611 Dz. IV. częśó z parceli lk. 1754/3 i lk. 1765/2 
! oznaczone na pianie lk. 1754/4 i 1765/7 i kolorem fio

letowym, o powierzchni łącznie 6 s2, z tern, źe koszta 
sporządzenia kontraktu, stempli, należytości skarbowe 
i intabulaóyi poniesie Piotr Stachiewicz.

Do podpisania kontraktu upoważnia się ob >k pana 
Prezydenta PP. radców miejskich Klaudyusza Dębickiego 
i Dra Ludwika Merza, a w razie przeszkód7 u jednego 
z nich r. m. p. Stefana Iglickiego. (LM: 26893/911 1. a ).

U c h w7 a 1 o u o.

Wybór reszty Komisyj.
P r z e w o d n i e  z u c y imieniem Prezydyum wnosi

0 zniesienie dotychczasowej Komisyi ko n sensowej i utwo
rzenie w jej miejsce Komisyi dla przemysłów gospodnio- 
szynkarskich, i dla Komisyi dfa przemysłów konce- 
syonowaoych. (LM: 70905/911 III. a.)

R. rn K o s o i) u o k i po uzasadnieniu wnosi.
Rada miasta uchwala. Utrzymuje się Komisyę prze

mysłu wo-konsensową. Sprawy gospodnio-szynkarskie za
łatwiane będą na pełnej Radzie miejskiej,

R. m. Dr. G e r t l e r  sprzeciwia się wnioskowi r. 
m. Kosobuekiego, uznając słusznośó podziału dotych
czasowej Komisyi na dwie.

R. m. P a j ą k  popiera wniosek r. m. Kosobuekiego
Przeciw przemawiał r. m Porębski.
R. m. S c h n e i d e r  domagał się, aby w Komisyi 

dla konsensów szynkarskich zasiadali także przedstawi
ciele gmin podmiejskich.

R. m. ks, C a p u t a  domagał się, aby nie komisya. 
ale plenum Rady miejskiej załatwiało tylko sprawy no
wych konsesyj na nowe szynki.

W głosowaniu przyjęto wniosek prezydyum o po
dział dotychczasowej Komisyi na dwie.

Wniosek r. m. Kosobuekiego upadł.
Za wnioskiem X. Dr. Caputy oświadczyło się 18 

głosów, przeciw 23, zatem wniosek ten upadł
P r z e w o d n i c z ą c y  podaje do wiadomości Rady, 

źe r. m. Dr. Meisels pragnie naleźeó do komisyi tram
wajowej i gazowo-elektrycznej, r. m. Dr. Starzewski 
Maryan do komisyi tramwajowej, r. m. Dr. Merz do 
komisyi tramwajowej, gazowo-elektrycznej, statutowej
1 artystycznej, r. m Wachtę! do komisyi tramwajowej. 
Dalej zaznacza przewodniczący, źe wyłącza się z wybo
rów dzisiejszych delegatów do Rady szkolnej okręgowej 
miejskiej.

R. m. K o s o b u c k i  wnosi o przydzielenie do ko 
misyi SLatutowei r. m. Dr Scbneidra i Pająka

R, m. I g n a c y  L a n d a u prosi o wykreślenie go 
z komisyi konsensowej, a powołanie w jego miejsce r. 
m Birnbauma.

R m Dr. Wasung wnosi o o d r o c z e n i e  wyboru 
komisyi statutowej

Przewodniczący powołuje na skrutatorów r. m Rt- 
ttŁrm&na, Godziekiego Bazesa i Dra Maryana Starzew- 
e kiego.

Sekretarz Rudy odczytuje kolejno nazwiska rad
ców miejskich a ci głosy swe składają do urny.

Wynik głosowania.
Następujący radcy wybrać i zostali do . poszczegól- 

| nych komisyj jak niżej:
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K o m i s y a  M u z e u m  N a r o d o w e g o :
Dr Domański Dr Guńkiewicz

Dr. Julian Nowak

K o m i s y a  dl a  p r z e m y s ł ó w  g o s p o d n i o - s z y n -
k a r s k i e h :

Bazes 
Beringer 
Dattner 
Federowicz 
Dr Gertler

Godzinki
Heuman
Dr Landau Ignacy 
Dr Landau Rafał 
Miedniak 

Dr Wasung

K o m i s y a  d l a  p r z e m y s ł ó w  k o n c e s y o n o -
w a n y c h .

Bazes
Bialik
Birnbaum
Dr. Gertler
Godzieki
Dr Guńkiewicz
Hałatkiewicz
Heuman
Kosobucki

Dr Krzetuski 
Margulies 
Mikucki 
Muranyi 
Pająk 
Ritterman 
Dr Schneider 
Suski 
Wajda 

Dr Wasung

K o  mi s y a  d l a  s p r a w  b i u r a  p o ś r e d n i c t w a
p r a c  y.

Bujwid Dr Landau Rafał
Dębicki Szmelkes
Godzieki Dr Schneider
Kosobucki Suski

K o m i s y a  s a n i t a r n a .
Dr Bielański Dr Lustgarten
Dr Browicz Dr Nowak Julian
Prof. Bujwid Dr Pa reński
Dr Domański Dr Peltz
Dr Kostaneeki Dr Ponikło
Dr Krongold Dr Schneider

K o m i s y a
Dr Bandrowski 
Bazes 
Beringer 
X. Caputa 
Dasz\ ński 
Dr Doboszyński 
Federowicz 
Dr Gertler 
Dr Gross 
Klemensiewicz

s t a t u t o w a .

Kosobucki 
Dr Krzetuski 
Dr Landau Ignacy 
Dr Landau Ralał 
Mikucki
Dr Nowak Julian
Porębski
Dr Rosenblatt
Dr Starzewski Maryan
Wajda

K o m i s y a  s t a t y s t y c z n a .
Dąbrowski Dr Krzetuski
Dr Domański Dr Ponikło

Porębski

K o m i s y a  t r a m w a j o w a .

Dr Domański 
Federowicz 
Dr G ertler 
Dr Gross

Dr Landau Rafał 
May walt 
Dr Rosenblatt 
Dr Starzewski Maryan 

Turski.

K o m i s y a  w e r y f i k a c y j n a .
Bazes Hałatkiewicz
Beringer Dr Landau Ignacy
Dąbrowski Porębski
Federowicz Dr Rosenblatt

Beringer 
May walt 
Meus

R a d a  a r t y s t y c z n a .
Dr Nowak Julian 
Peroś
Romanowski

Beringer
Biskupski

Dattner
Dębicki

K w e s t o r o w i e  R a d y  m i e j s k i e j .
Czunko Dębicki

D e l e g a c i  do  A k a d e m i i  h a n d l o w e j .
Federowicz Prezydent Dr Leo

Dr Wasung

D e l e g a c i  I n s t y t u t u  p o p i e r a n i a  d r o b n e g o
p r z e m y s ł u .

C z ł o n k o w i e  :
Dr Bandrowski Prezydent; Dr Leo
Kosobucki Dr Nowak Julian

Wolny.
Z a s t ę p c y  :

May walt Dr Merz

D e l e g a c i  d l a  s p r a w  p a r k u  D r a  J o r  dana.
Jawornicki Dr Schneider
Judkiewicz Turski

Wolny,

D e l e g a t  do Z w i ą z k u  t u r y s t y c z n e g o .
Dr Ponikło.

D e l e g a c i  do  p o d p i s y w a n i a  k o n t r a k t ó w .
Dr Gertler Iglicki
Dr Guńkiewicz Peroś

W y d z i a ł  m i e j s c o w y  d l a  p r z e m y s ł o w y c h
s z k ó ł  u z u p.

Jarra Nowak Stanisław
Kosobucki Dr Schneider

Sołtysik.

Reszta głosów rozstrzel nych>

Wybór po 3 członków Bady miejskiej do 2 komi- 
syi wyborczych d l a  w y b o r ó w  do R a d y  m i a s t a  
z b a b r a  i L u d w i n o w a.

c

Sprawę przedstawia imieniem prezydyum radca 
Mgtu Dr S i k o r s k i.



J 64

R. m. Dr K r z e t u s k i  proponuje następujący skład 
K o m i s y i  d l a  D ą b i a :

Mikucki Dr Guńkiewicz
Dr Merz

K o m i s y i  d l a  L u d  w i n o w a :
Pająk Dr Landau Rafał

Guzikowski.
P r z y j ę t o  (Lpr. 680/911).

Wybór komisyi z 5 członków w s p r a w i e  z b a 
d a n i a  z a r z u t ó w  p r z e c i w  j e d n e m u  z c z ł o n -  
ków Rady miejskiej. (Lprez. 696/911).

R. m. Jan  K a n t y  F e d e r o w i c z  proponuje na
stępujący skład Komisyi:

Jan Hałatkiewicz Dr Józef Rosenblatt
Dr Julian Nowak Tomasz Sołtysik

Dr Tadeusz Starzewski
U c h w a l o n o .

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godz. 8 wieczór.

Posiedzenie tajne (1 w kad. X V I) 
w dniu 12 lipca 1911 r. 

Wybór i. Wiceprezydenta miasta:
Na 72 głosujących radców miej. r. m. p Dr H e n 

r y k  S z a r s k i  otrzymał 46 głosów; r. m. p Dr E r 
ne s t  B a n d r o w s k i  25 głosów; jedną kartkę oddano 
pustą.

I. W i c e p r e z y d e n t e m  miasta wybrany został
p. Dr Henryk Szarski 

Wybór II. Wiceprezydenta miasta:
Na 72 głosujących radców miej. r. m. p. J ó z e f  

S a r e  otrzymał 48 głosów; r. m. p. Dr E r n e s t  B a n 
d r o w s k i  22 głosów; dwie kartki oddano puste

II. W i c e p r e z y d e n t e m  mi a s t a  wybrany zo
stał p. Józef Sare.

Posiedzenie nadzwyczajne (3 w kad. XVI.) 
w dniu 12 lipca 1911.

Przewodniczący Prezydent Dr Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent Dr Henryk Szarski.
II. Wiceprezydent Józef Sare.
Sekretarz Pidy  Dr Tadeusz Kannenberg.

Radców miejskich obecnych 71.

Radcy miejscy : Birnbaum, Daszyński, Dattner, 
Dr Gross, Jarra, Judkiewicz, Klemensiewicz, Peltz, Dr 
Tadeusz Starzewski, Dr Tilles. hr. Wodzicki o n  nieo- 
becnośó swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o podzinie wiecz.

Przed porządkiem dziennym 
Przyrzeczenie radzieckie.

R. m. Szatkowski złożył przyrzeczenie do rąk 
przewodniczącego prezydenta Dr Juliusza Leo.

Urlopy.
Rada miejska udzieliła urlopów radcy miejskiemu 

Dr Bandrowskiemu na 6 tygodni, Biskupskiemu na 5 
tygodni, Bujwidowi na 4 tygodnie, Dąbrowskiemu na 4 
tyg., Drozdowskiemu na 6 tyg., Heumanowi na 2 mie
siące, Dr Landauowi Ignacemu na 4 tyg, Dr Fareń- 
skiemu na 5 tyg., Dr Rosenblattowi na 6 tyg., Dr Wa- 
sungowi na 6 tyg, Wolnemu na 4 tyg. i Turskiemu 
na 2 miesiące.

Pisma.
S e k r e t a r z  R a d y  odczytał:
1. Pismo Towarzystwa szkoły nauk społeczno-po

litycznych w Krakowie o przyznanie subwpncyi.
Odesłano do odnośnej Sekcyi (LM: 70907/911 IV).
2. Pismo „Straży polskiej “ z zaproszeniem do udziału 

w uroczystości Grunwaldzkiej, w dniu 16 lipca 1911.

Sesya Rady m. —  domy służby miejskiej.
P r z e w o d n i c z ą c y  p r e z y d e n t  Dr L e o  za

wiadamia, źe posiedzenia Rady trwać będą do 25 hm, 
celem załatwienia różnych ważnych spraw, między in- 
nemi budżetu.

Dalej nadmienił, że dnia 1 sierpnia b. r, będą od
dane na użytek dwa domy mieszkalne dla służby miej
skiej, zbudowane na gruncie miejskim w Dębnikach. 
W domach tych znajdzie pomieszczenie 24 rodzin; mie
szkań jest tam 18 z pokojem i kuchnią, 6 z dwoma po
kojami i kuchnią. Budowa tych domów jest początkiem 
akcyi, zdążającej do niesienia pomocy personalowi urzę
dników i służby miejskiej.

Interpelacye. 
Targi na mleko.

R. m. G u z i k o w s k i iaterpeluje w sprawie upo
rządkowania Rynku kleparskiego poczem wnosi, aby 
pozostawió tam targi wyłącznie na mleko.

P r z e w o d n i c z ą c y  oświadcza, źe sprawą tą zaj
mie się komisya aprowizacyjna.

Lekarze szkolni. —  Nominacye w Gazowni.
R. m. Dr W a s u n g interpelował, dlaczego dotąd 

nie zamianowano lekarzy szkolnych, gdy Rada przy ze
szłorocznym budżecie potrzebny kredyt uchwaliła i dla
czego usunięto z porządku dziennego sprawę nominaeyi 
urzędników gazowni.

P r e z y d e n t  odpowiedział, źe mianowanie lekarzy 
S711- .mych nastąpi w takim czasie, iż będą mogli objąó 
obowiązki z początkiem najbliższego roku szkolnego; 
mianowanie lekarzy na czas wakacyjny nie było wska
zane. Radzie miasta będzie przedłożony wniosek o za
mianowanie 12 lekarzy szkolnych. Nominacye urzędni
ków gazowni cofnięto dlatego, aby tę sprawę przedłoźyó 
nowej komisyi gazowej, zarządzającej zakładem razem 
z prezydentem. Mówca uznaje nagłość tej sprawy.

R. m. Wasung wniósł o otwarcie dyskusyi nad od
powiedzią prezydenta co do lekarzy szkolnych.

W n i o s e k  u p a d ł .

Zmiana przyrzeczenia radzieckiego. —  Budy na bło
niach —  Subwencya na asanizacyę miasta.
R. m. G e r t l e r  zapytał, dlaczego nie przedłożono 

Radzie pod obrady wniosku r. m. Turskiego o zmianę 
przyrzeczenia radzieckiego w tym duchu, źe każdy radca bę



dzie strzegł narodowego charakteru miasta? Dalej mówca 
wystąpił przeciw zabudowaniu Blon szpetnymi budyn
kami i zapytał, na jak długo owe budynki wydzierża
wiono i czy istnieje zamiar odnowienia kontraktów ? 
Mówca podniósł jeszcze konieczną potrzebę uzyskania 
subwencyi rządowej na cele gospodarcze rozszerzonego 
miasta i zapytał prezydenta, co w tej sprawie zamierza 
zrobić ?

P r e z y d e n t  odpowiada, że wniosek r. m. Tur
skiego przedłożony będzie sekcyi prawniczej, a czas na 
załatwienie jest otwarty aż do nowej kadencyi Rady. 
Co do budynków na Błoniach to mówca musi się po
dzielić odpowiedzialnością z p. interpelantem, bo cała 
Rada uchwaliła wydzierżawienie budynków na Błoniach; 
obecnie wpłynęła prośba o przedłużenie dzierżawy i pro
śba ta w jesieni Radzie będzie przedłożoną, a Rada 
zajmie stanowisko, jakie uzna za stosowne. Wre3zcie 
podniósł mówca, że czynił zabiegi o uzyskanie wydatnej 
subwencyi na cele asanizacyi miasta i że na ten cel bę
dziemy mogli uzyskać taką subweneyę dla gminy mia
sta Krakowa.

Załatwianie spraw w czasie feryi.
R. m. Dr G e r t l e r  w dalszym ciągu prosi, aby 

ważne sprawy w lecie były załatwiane w zastępstwie 
Rady w większym komplecie aniżeli trze eh lub czterech 
radnych. Mówca domaga się aby na takic h posiedzeniach 
sekcyjnych mieli prawo głosowania wszyscy obecni radcy, 
a nie wyłącznie członkowie sekcyi. Mówca stawia wnio
sek nagły, by rzecz przekazać Sekcyi III. do przedsta
wienia sprawy na następne posiedzenie.

P r e z y d e n t  zaznacza, że jest także tego zapa
trywania, aby w załatwieniu spraw w czasie wakacyj
nym brała udział jak największa liczba radców i dlatego 
zapytuje Rady, czy uznaje nagłość wniosku r. m. Ger- 
tlera o dopuszczenie do głosowania obecnych na posie
dzeniach sekcyjnych radców.

R a d a  n a g ł o ś ć  w n i o s k u  o d r z u c i ł a ;  nastę
pnie Rada odrzuciła wniosek co do otwarcia dyskusyi 
nad odpowiedzią prezydenta.

Grunta Bernardynów.
R. m G e r t l e r  interpeluje dalej co do różnych 

spraw klasztoru 0 0 .  Bernardynów.
P r e z y d e n t  oświadczył, że ponieważ jest to sprawa 

dawniejsza więc udzieli odpowiedzi na najbiiźszem po
sadzeniu.

Budowa Muzeum-przemysłowego
R. m. D o b o s z y i i s k i  interpeluje w sprawie bu

dowy Muzeum techniczno-przemysłowego ?
P r e z y d e n t  oświadcza, że da odpowiedz na naj- 

bliższem posiedzeniu.
R. m. G e r t l e r  porusza sprawę zawalenia się gma

chu Muzeum? Dotąd nie dostaliśmy przyrzeczonego spra
wozdania.

P r e z y d e n t  oświadcza, że da odpowiedz na to 
pytan e na najbiiźszem posadzeniu.

Sprawy szkolne.
R m. Stanisław N o w a k  interpelował w sprawie 

wynagrodzi nia dla pomocników tercyanów płatnych dzien
nie w wieczornych przemysłowych szkołach uzupełnia

jących. Dalej w sprawie kontroli nad przyborami szkol
nymi.

P r e z y d e n t  oświadcza, że sprawę każe zbadać 
i odpowiedzi udzieli na następnem posiedzeniu.

Wybory do komitetu parafialnego.
R. m. G e r t l e r  zapytuje, dlaczego wybory do 

komitetów parafialnych rozpisano na lipiec, gdy wielu 
obywateli nie może w nich brać udziału.

P r e z y d e n t  oświadcza, że da odpowiedź na na
stępnem posiedzeniu.

Ćwiczenia wojska.
R. m. G e r t l e r  interpeluje w sprawie strzelaniny 

urządzanej przez wojskowość w „Metzu“ .
P r e z y d e n t  oświadcza, że da odpowiedź na inter- 

pelacyę na następnem pos'edzeniu.

Omnibusy automobilowe.
R. m. G e r t l e r  poruszył sprawę omnibusów auto

mobilowych na Zwierzyniec do domów na Salwatorze 
Byłoby wskazane, aby gmina postarała się o połączenia 
automobilowe ze wszystkiemi gminami przyłąezonemi.

P r e z y d e n t  oświadcza, że da na interpelacyę 
odpowiedź na następnem posiedzeniu

Budżdt na rok 1911.
Następnie P r e z y d e n t  udziela głosu r. m. Krze- 

tuskiemu, który zgłosił nagły wniosek.
R. m. K r z e t u s k i przedkłada wniosek nagły 

o przystąpienie do obrad nad budżetem.
R a d a  u c h w a l i ł a  n a g ł o ś ć  w n i o s k u .  Pre

zydent otwiera obrady nad budżetem.
R m. G e r t J e r  domaga się odroczenia rozprawy 

budżetowej do jutra, aby pozostawić czas do przestu- 
dyowania obszernej książki z budżetem.

P r e z y d e t  wyjaśnił, źe obrady nad budżetem 
opóźniły się z powodu wyborów do Rady miasta i par
lamentu. Mówca prosi o przystąpienie do obrad nad 
budżetem.

R. m. G e r t l e r  podtrzymuje żądanie odroczenia 
do jutra rozpraw budżetowych.

R. m. K r z e t u s k i  zaznacza, źe jego wniosek jest 
w interesie pracy dla miasta.

R a d a  u c h w a l i ł a  p r z y s t ą p i ć  do  d y s k u 
syi  n a d  b u d ż e t e m .

Na wniosek r. m. P e r o s i a  uchwalono uwolnić 
jeneralnego referenta r. m. lederowieza od przedkłada
nia sprawozdania, gdyż rozesłano je radcom wydruku.

Dyskusya ogólna. 
Mowa r. m. Dra Rosenblatta.

R. m. Dr R o s e n b 1 a 11 zaznaczył,.źe jest to pier
wszy budżet rozszerzonego miasta. Podnosi rozwój uya- 
sta: mimo drożyzny wzrósł i dobrobyt, Czego dowodem 
cyfry budżetu, jak naprzykład wzrost konsumcyi. świa
tła elektrycznego. Wydatki wzrosły prawie o milion; 
głównie wzrosły wydatki na poprawę losu urzędników, 
tak trudnego przy obecnej droźyźnie; dalej wzrosły wy
datki na oświatę o 147.000 K, na zdrowotność. Mimo 
podwyższenia wydatków o mdiun, dało się utrzymać ró
wnowagę budżetową bez podwyższenia podatków gmin
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nych. Czekają nas wielkie zadania kulturalne, polityczne 
i gospodarcze. Kulturalnym czynimy na każdym kroku 
zadość. \V kierunku politycznym czeka nas rozszerzenie 
prawa wyborczego na szersze masy; większość Rady 
uznaje konieczność i Dagłość rozszerzenia prawa wybor
czego i dopuszczenia szerszych mas do zarządu miasta. 
Ze względu na rozszerzenie miasta, potrzebną jest także 
reforma statutu co do organizacyi Rady miasta, sekcyi 
i komisyi, o uproszczenie urzędowania. Koniecznem jest 
także dostarczenie ludności tanich i dobrych środków 
żywności, oraz tanich i zdrowych mieszkać. Klub mie
szczański uznaje potrzebę reformy mieszkaniowej i w tej 
sprawie pracuje sumiennie. U nas śrubuje się sztucznie 
ceny domów, a zatem sklepów i mieszkań. Temu prą
dowi musi przeciwdziałać komisya mieszkaniowa R. m 
Dalej wskazanem jest rozszerzenie sieci tramwajowej; na 
wniosek mówcy podjęto stosownie do projektu mówcy 
wykupno akcyi tramwajowych i w ten sposób załatwi ono 
korzystnie tę ważną sprawę dla Gminy. Większość Rady 
zna dobrze trudne położenie urzędników i zdaje sobie 
sprawę, że trzeba im przyjść z pomocą. Mówca odzywa 
się do urzędników-kolegów w Radzie, aby z zaufaniem 
odnieśli się do większości, bo tylko wspólnemi siłami 
można zwalczyć straszna niedolę urzędniczą. Mówca 
zgłasza rezolucyę :

Wzywa się kom isye: statutową, mieszkaniową,
gruntową i tram wajową, aby się energicznie zabrały do 
pracy i w najkrótszym czasie przedłożyły Radzie wnioski 
w sprawach sobie poruczonyeh.

Mowa r. m. Dra Juliana Nowaka.
R. m. Dr J u l i a n  N o w a k  podnosi, że ostatnie 

lata gospodarki gminnej przyniosły pożytek miastu; 
dalej rozpatruje cyfry budżetowe, wskazując, że istotny 
wzrost budżetu wynosi tylko 400.000 koron i odpowiada 
warunkom rozszerzonego miasta. Mówca podnosi utrzy
manie równowagi budżetowej. Porobiono wielkie wyda
tki inwestycyjne, odrabiając zaniedbania lat poprzednich. 
Niezbędne są wszakże dalsze inwestycye w gminach 
przyłączonych do miasta, szczególnie pod względem sa
nitarnym. Mówca rozpatrzył jeszcze korzyści, wynikające 
z rozszerzenia miasta i zakupna gruntów fortecznych, 
oraz poprawę znaczną stosunków sanitarnych, Kraków 
założył szkołę gospodarstwa domowego, a to jest pole, 
które dotąd u nas leżało odłogiem. Rada miasta nie może 
rozwiązać drożyzny artykułów żywności; w tej mierze 
bardzo wiele mogą zrobić panie, umiejące oszczędnie 
gospodarować i rozporządzające znacznym kapitałem, je
żeli się weźmie na uwagę wydawane przez nie pienią
dze na utrzymywanie domu. Weźmy 1000 pań, wydają
cych po 300 K miesięcznie na utrzymanie domu, to otrzy
mamy milionowe kwoty roczne, które powinny być nale
życie zużyte. W kwestyi mieszkaniowej Gmina może więcej 
robić i robi istotnie; należy dążyć do dalszego rozwoju 
reci tramwajowej i do zakładania ogrodów publicznych. 
Zakłady miejskie, jak elektrownia, gazownia i rzeźnia 
z chłodnią rozwijają się bardzo i przynoszą miastu wiel
kie dochody. W  mieście podnosi się i modernizuje rę
kodzieło, a dalsze popieranie jego rozwoju jest bardzo 
wskazane. W  ostatnich 6 latach Rada pracowała pilnie 
i pożytecznie dla miasta, a przy tern pracowała śmiało. 
Te same zasady przewodniczyć zapewne będą odnowio
nej Radzie. Mówca oświadczył się za reformą statutu

i rozszerzeniem prawa wyborczego na szersze koła; re
formie powinna przyświecać myśl o dobru miasta. (Hu
czne oklaski).

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 8.45 
wieczór.

Dalsze obrady budżetowe jutro.

Posiedzenie nadzwyczajne (4 w kad. X V I.) 
w dniu 13 lipca 1911 r.

Przewodniczący : Prezydent Dr Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent: Dr Henryk Szarski.
II. Wiceprezydent: Józef Sarę.
Sekretarz Pady: Dr Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 62.
Radcy miejscy: Birnbaum, Czubryt, Daszyński, Dat- 

tner, Dr Doboszyński, Fedorowicz Jan Kanty, Dr Gross, 
Hałatkiewicz, Jarra, Judkiewicz, Klemensiewicz, May- 
walt, Peltz, Romanowski, Sołtysik, Dr Tadeusz Sta- 
rzewski, Dr Maryan Starzewski, Suski, Dr Tilles, Turski, 
Dr Twaróg, hr. AYodzicki (22) nieobecność swą uspra
wiedliwili

Początek posiedzenia o godzinie 6 wieczór.

Przed porządkiem dziennym. 
Przyrzeczenie radzieckie.

R. m. Szarek złożył w ręce prezydenta miasta 
ślubowanie radzieckie.

Pisma.
S e k r e t a r z  R a d y  odczytał następujące pisma:
1. Towarzystwa opieki nad pcEskiemi zabytkami

sztuki J kultury w Krakowie, o wyznaczenie delegata na 
posiedzenie rady nadzorczej w Rapperswylu w dniach
7, 8 i 9 sierpnia. (LM: 71524/911 IV.).

2. Filii krajowego Tow. chowu drobiu gołębi i kró
lików o przystąpienie Gminy do Towarzystwa w chara
kterze członka założyciela z jednorazową wkładką, w kwo
cie 100 K rocznie (LM: 71525/911 III. b.).

Urlopy.
R. m. udzieliła r. m. Dr. G u n k i e w i c z o  wi  ur

lopu na 6 tygodni.

Odpowiedź Prezydenta na interpelaeye. 
Pomocnicy tercyanów.

Pomocnicy tercyanów otrzymali po 25 K tytułem 
osobnego wynagrodzenia za obsługę kursów wieczornych, 
dodatkowo do płacy po 2 K 50 hal. za jedną klasę.

Sprzęty szkolne.
Do komisyi zajmującej się odbiorem nowych sprzę

tów szkolnych należą pp. r. m. Maciołowski, Stanisław 
Nowak, Meus i Romanowski. W  ciągu wakacyi Magi
strat zarządził naprawy i sprawienie nowych sprzętów. 
Gdy te będą dostarczone, zaprosi wyżej wymienionych 
radców, celem oświadczenia się co do ich odbioru.

Komitet parafialny.
Prace przygotowawcze do wyboru komitetów pa

rafialnych rozpoczęły się z początkiem grudnia 1910 r. 
i trwały do połowy maja b. r. Operat obejmował 7867
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wyborców. Ponieważ w tym czasie odbywały się wybory 
do Rady miejskiej, a następnie w czerwcu do Rady 
PanRtwa i służba miejska była zajęta roznoszeniem kart 
wyborczych, nie można było rozpisywaó równocześnie 
wyborów do komitetów parafialnych Obecnie tych wy
borów odraczać nie można —  bo legitvmacye i karty 
wyborcze większej części wyborców, już doręczono. Odro
czenie z tego powodu nie może mieó miejsca, ponieważ 
z wyborcami miejskimi głosują razem wyborcy z gmin 
wiejskich, należących do parafij krakowskich, a tym wy
borcom karty również doręczono.

Boisko pnzlotowe.
W  myśl uchwały Rady m. z d. 28 lipca 1910 wy

dzierżawiono pozłoto we boisko na czas do 31 paździer
nika 1911 r. Z tym dniem kończy się dzierżawa bez 
wypowiedzenia. O sprawie tej zadecyduje Rada m, przed 
upływem terminu dzierżawy.

Ćwiczenia na Metzu.
Sekeya I. Rady miasta na posiedzeniu w dniu 

25 stycznia 1911 r, wezwała Magistrat, aby odniósł się 
do Władz wojskowych z prośbą, ażeby inżynierya woj
skowa zaprzestała odbywania ćwiczeń z minami wybu- 
chowemi na placu ćwiczeń wojskowych, położonym za 
laskiem „Metz“ , tuż przy głównym gościńcu, a to 
z uwagi na blizkość domów i bezpieczeństwo miesz
kańców.

Odezwą z dnia 23 lutego 1911 L. 8951/1911 I. b. 
odniósł się Magistrat w tej sprawie do c. i k. Komendy 
twierdzy w Krakowie, jednak dotychczas odpowiedzi 
nie otrzymał, a tylko pismem do c. i k. Komendy 9 ba
talionu pionierów z dn. 30 czerwca b. roku L: 82/M. 
V. K. został zawiadomiony, że w dniach 12 i 13 lipca 
b. r. odbędą się na tym placu ćwiczenia z minami wy- 
buchowemi.

Zarządzenie to Władz wojskowych podał Magistrat 
za pomocą dzienników7 do wiadomości publicznej, po
nadto wezwał pismem z dn. 6 lipca 1911 L: 66393/1911 V. 
Komisaryat Obwodu IV., oraz c. k. Dyrekcyę policyi 
o poczynienie odpowiednich zarządzeń ze względu na 
bezpieczeństwo publiczne.

Przemówienie zakończył prezydent wyjaśnieniem, 
że sprawę rokowań z OO. Bernardynami przedłoży Ra
dzie miejskiej po ich ukończeniu.

Dalszy ciąg dyskusyi ogólnej. 
Mowa r. m. Dra Bandrowskiego.

Mówca na wstępie przypomniał moment z przed 
4 laty, gdy demokraci połączyli się z klubem miesz
czańskim do wspólnej pracy na gruncie demokratycz
nym. Większość przeprowadziła różne ważne zadania, 
obliczone nie tylko na bieżącą chwilę, a w tej prscy 
wzięli udział także niektórzy konserwatyści. Dla tej 
pracy wyrażono tutaj wczoraj uznanie. W łącznej dzia
łalności obu klubów nie obeszło się bez chmur, rzuca
jących cienie na wspólną działalność klubów. Jednym 
z takich momentów było opóźnienie w przedkładaniu 
Radzie budżetów, wytwarzające ex lex. 01>j aw taki nie ' 
odpowiada konstytucyjnemu znaczeniu Rady. Dotykali
śmy także koniecznej reformy organizacyi Rady miasta, 
dotąd niestety niezałatwionej.

Mamy szereg przyrzeczeń niespełnionych, W  spra- 
wie reformy ordynacyi wyborczej robiono rozmaite przy
rzeczenia, ale ostatecznie wszystko pozostało po da
wnemu i w kuryach mianuje się członków Rady miasta. 
Nastąpiło pewne zobojętnienie, Rada pozostała poza 
obrębem obywatelstwa. Reformę órdynacyi wyborczej 
odraczano, wyrobiło się przekonanie, że Rada nie chce 
zmodernizowania życia publicznego. Obecna ustawa wy
borcza jest anormalną, W sprawie drożyzny toczyły się 
tylko dyskusye; zrobiono coś niecoś, ale organicznej ca
łości tutaj nie ujęto. Rada może nie zaradzi klęsce, ale 
obowiązkiem jej wdrożyć kooperatywę sfer interesowa
nych. W tej mierze powinniśmy zrobić dla obywalel- 
stwa to, co mu się słusznie należy. Te uchybienia zmu
szają nas do tego, byśmy je usunęli. Zwracaliśmy się 
do klubu mieszczańskiego, aby nam pozwolił pracować 
nad usunięciem tych uchybień. Nie dopuszczouo nas do 
tej pracy, a takie postępowanie większości Rady miasta 
musi się na niej zemścić czy wcześniej czy później. Mu
simy powrócić na dawne stanowisko niezależnej krytyki, 
ale w tej krytyce będziemy się kierowali tylko dobrem 
obywateli i interesem miasta, w tern przekonaniu, że 
w rozwoju idei demokratycznej leży świetność miasta. 
(Oklaski).

Mowa r. m. Perosia.
R. m. P e r  oś  rozpatrywał budżet i zaznaczył jego 

dodatnie strony, dalej przeszedł do omówienia dwóch 
ważnych spraw: drożyzny mieszkaniowej i polityki grun
towej. Co do kwestyi mieszkaniowej jesteśmy w gorszem 
położeniu aniżeli inne miasta na kontynencie, bo jesteśmy 
otoczeni wałami wojskowymi i szańcami. Tą sprawą za
jęły się już inne państwa i miasta; mówca dat wyczer
pujący obraz tej działalności w różnych państwach Eu
ropy i różnych wielkich miastach. Międzynarodowy kon
gres mieszkaniowy w Wiedniu 1910 r. ustalił zasady 
zwalczania lichwy mieszkaniowej, a ustawa państwowa 
z dnia 22 grudnia 1910 r stworzyła fundusz mieszka
niowy. Ze stworzenia funduszu skorzystała jak najry
chlej komisya mieszkaniowa naszej Rady miasta i uchwa
liła powołać do życia stowarzyszenie użyteczności pu
blicznej z ograniczoną poręką i przystąpić do niego 
z udziałem 600.000 K w formie gruntu; w ten sposób 
będzie można wybudowaó domów za 6,000000 Koron. 
Mówca rozpatrywał następnie szczegółowo politykę grun
tową gminną i wskazywał, że przeniesie ona i przynosi 
pożytek miastu, a opiera się na tych samych zasadach, 
na jakich opartą jest polityka gruntowa innych racyo- 
nalnie rządzonych wielkich miast Miasto ma swojego 
gruntu 760 morgów ==$■ 4,377.600 m 2, co czyni 12°/0 
ogólnej powierzchni miasta i przedstawia majątek Gminy 
43,776 000 K. Gmina wydała w ciągu trzech lat na 
bruki i chodniki (139 780 m3) kwotę 1,017 241 K, na 
chodniki (12 kim. długości) 524 200 K, na zakupno 
gruntów od 1909 r. 2,580.427 K. Wreszcie wskazywał 
mówca, źe zarząd miasta troszczy się o interesa gmin 
przyłączonych i zaprowadza tam odpowiedni porządek, 
wznosi potrzebne budowle, ale niepodobna w krótKim 
czasie odrobić długoletnich zaniedbań. W roku zeszłym 
do gmin podmiejskich dołożono 600.000 K.

Mowa r. m. Prof. Bujwida
R. m. B u j w i d  sądzi, źe łączna praca klubu de

mokratycznego i mieszczańskiego należy do przeszłości,
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ale klub demokratyczny musiał tak postąpić jak postą
pił, skoro nie uwzględniono jego słusznego życzenia. 
Mówca żali się na majoryzowanie klubu demokratycz
nego przez klub mieszczański. Uznać należy zasługi 
prezydenta i prezydyum, ale sam prezydent tak jest do 
pracy chętny i o pracę zazdrosny, że nie pozwala w od
powiednim rozmiarze podzielić się pracą nawet z wice
prezydentami. Obecnie wszakże, gdy prezydent wyjeżdża 
do Wiednia, musi nastąpić odpowiedni podział pracy. 
Takiego podziału żądał nasz klub i doznał odmowy. Nie 
wszystko tak się różowo przedstawia, jak to wskazy
wali wczoraj mówcy pp. Rosenblatt i Julian Nowak. 
Nie położono tamy polityce agrarnej, której skutkiem 
jest coraz większa drożyzna mięsa. Każdy mieszkaniec 
Krakowa z powodu drożyzny spożywa tylko jedną dzie
wiątą część tego mięsa, jakie spożywa mieszkaniec Lon
dynu. Położenie ekonomiczne jest bardzo trudne i zapy
tać należy, czem spłacimy zaciągnięte wielkie zobowią
zania pożyczkowe. Rozwiązanie kwestyi mieszkaniowej 
jest bardzo ważne, bo dopóki nie będziemy mieć zdro
wych mieszkań, o skutecznem zwalczaniu gruźlicy nie 
może być mowy.

Mowa Dr Krzetuskiego.
R m. Dr K r z e t u s k i  podnosi, źe budżet na rok 

1911 jest pierwszym jednolitym budżetem rozszerzonego 
miasta. Mówca fachowo rozpatruje budżet i przyznaje 
mu zalety; szczególniej zwraca uwagę na pomyślny fakt, 
że wielka część wydatków pokrywaną jest dochodami 
z własnych zakładów, zastępującymi opodatkowanie oby
wateli. Zdaniem mówcy budżet jest jasny i elastyczny; 
niema w nim ukrytych operacyj kredytowych ani ukry
tych niedoborów. Pragnąć należy, aby budżety naszych 
zakładów gminnych były zestawiane nie sposobem ka
meralnym, ale kupieckim i podawały nie tylko wyniki, 
ale także ich etan majątkowy. Polityka inwestycyjna 
gminna, prowadzona celowo, daje dobre wyniki. Należy 
pomyśleć o ustawie kanałowej, któraby zmuszała do łą
czenia kanałów publicznych z kanałami domów prywa
tnych. Zaznaczyć należy, że nie sprawdziły się przepo
wiednie co do znacznych niedoborów z powodu rozsze
rzenia miasta i co do zadłużenia miasta; strona zarob
kowania Gminy jest o wiele silniejszą aniżeli obciążenie. 
Mówca na zakończenie wyraził życzenie zaprowadzenia 
pewnej progresyi w podatku domowo-czynszowym. Za
kończył wyrażeniem zaufania zarządowi miasta za jego 
gospodarkę finansową.

Mowa r. m. Epsteina
R. m. J u l i u s z  K p s t e i n również rozpatrywał 

budżet i wskazywał na potrzebę zapewnienia sobie źró
deł dochodu na przyszłość. Takim dochodem mogłaby 
być cegielnia; według obliczeń mówcy przynosiłaby ona 
co najmniej 100 000 K rocznie. Dalej należałoby zało
żyć piekarnię miejską na gruntach dawnej kontumacyi: 
taka piekarnia mogłaby być regulatorem cen pieczywa; 
należałoby też zbudować browar miejski i połączyć go 
z parkiem ludowym.

Mowa r. m. Dra Wasunga.
R. m. W a s u n g  nawiązał do przemówień prof. 

Rosenblatta i prof. Nowaka. Szkoła gospodarstwa do
mowego, to pierwszy krok na polu zakładania szkół ko

biecych, za którym muszą pójść dalsze. Szkolnictwo 
kobiece jest tak zaniedbywane przez rząd i kraj, więc 
Gmina musi tę lukę wypełnić. Przedewszystkiem musi 
się dążyć do założenia szkoły przemysłowąj żeńskmj, 
aby ten zgubny prąd, jaki powstał w ostatnich czasach 
wśród kobiet, to dążenie do łapania, posad biurowych, 
zmienić. Posiadamy również w mieście dzięki ś. p, Ba- 

| ranieckiemu zakład wyższy uaukowy dla dziewcząt. Za
kład ten powstał wtedy jeszcze, kiedy kobiety wstępu 
do uniwersytetu nie miały; dziś on nie całkiem swemu 
zadaniu odpowiada i domaga się reformy. Dla tych 
wszystkich szkół musimy wybudować gmach osobny, 
gdyż już dziś płacimy do %0.000 K czynszu rocznie. 
Taki instytut miejski dla kobiet będzie mógł godnie 
nosić imię niezapomnianego Baranieckiego i będzie do
wodnym pomnikiem, że sprawę wychowania kobiet do
ceniamy. (Oklaski).

Co do przemówienia prof. Rosenblatta, to widać 
było z niego ten prąd ożywczy, jaki powiał z opozycyi 
w Radzie. Już dziś wzywa się te komisja e do żywszej 

| działalności, o które nam najwięcej chodzi. Mówiono tu 
| dużo o błogiej działalności Rady w ubiegłem trzechle- 
i ciu. Tak! zrobiliśmy na różnych polach gospodarki miej- 

skiej dość dużo, ale dla ludności ubogiej, dla zwalcza- 
I nia drożyzny w rozmaitych jej formach — prawie nic! 
j  Drożyzna mieszkań gnębi nas. Radca Peroś przedstawił 

tu śliczne horyzonty, które oby się ziściły. Gdyśmy 
przed laty paru ku powali grunta pofortyfikaeyjne, lu
dność widziała w nich ten środek, który zaradzi złemu. 
Dziś pokazuje się, że grunta te na tanie mieszkania będą 
za drogie, ludność czekała lat kilka, aby dowiedzieć 
się, źe musi czekać dalej.

Komisy a aprowizacyjna zajmowała się targami na 
Kleparzu itd., droźyźnie nie nie ulżyła. Miasto drożyzny 
nie usunie, ale pomódz biedzie ludności może. W kwe- 
styi mięsnej nie zrobiliśmy nic, bo przywóz mięsa ar
gentyńskiego to jest demonstracya, ale nie pomoc stała. 
Ponieważ założenie jatek miejskich przedstawia bardzo 
wielkie, prawie nieprzezwyciężone trudności, trzeba przy
najmniej ułatwić jego dowóz do miasta tak, aby nie 
trzeba było każdą posyłkę nosić do Grzegórzek.

Myśl, którą mówca poruszył w komisyi aprowiza- 
cyjnej, a mianowicie założenie mleczarni miejskiej, gdzieś 
ugrzęzła. A  tymczasem dobrego mleka w mieście nawet 
za drogie pieniądze dostać nie można, a sprzedawanie 
go na placach i sklepikach urąga wszelkim przepisom 
hygieny i sprowadza choroby zakazne. — Miasto po
winno dla kupców i stowarzyszeń konsumentów wybu
dować składy na artykuły żywności, jak ziemniaki, 
owoce itd., to umożliwi sprowadzanie tych artykułów 
po tanich cenach i rozsprzedawanie ich naszym człon
kom. (Oklaski).

Mówca zgłasza następujące rezolucye :
„Rada miasta poleca Magistratowi, b}T z zachowa

niem wszelkich przepisów weterynaryjnych, ułatwił do
wóz mięsa bitego do miasta i zdał sprawę z tych za
rządzeń na pierwszem posiedzeniu Rady miejskiej po 
fery ach *.

„Rada miasta poleca Magistratowi przyspieszenie 
akcyi w sprawie założenia mleczarni miejskiej, jakoteź 
zastanowił się nad wybudowaniem składów na środki 
żywności, któreby mogły być kupcom i kooperatywom 
konsumentów wynajmowane
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Mowa r. m. Maciołowskiego.
R. m. M a c i o ł o w s k i  wskazuje na nadchodzące 

dziesięciolecie swojej pierwszej interpelacyi co do od
nowienia kościółka św Idziego, poczem dalsze wywody 
poświęca sprawom szkolnym. Niektóre szkoły są źle 
umieszczone i miasto odrabiać musi długoletnie w tym 
kierunku zaniedbania. Dotyczy to szkoły im, króla Ja
giełły na plaeu św. Ducha, szkoły św, Salomei w bu
dynku po Estreicherach, szkoły św. Szczepana przy ul. 
Rajskiej, szkoły im. Konarskiego przy ul. Bernardyńskiej, 
szkoły na Maślakówce. Co do szkół w gminach pod
miejskich należy się starań o rychłe ich rozszerzenie, 
w ielki Kraków liczy dziś w 40 szkołach ludowych 

publicznych około 16.000 młodzieży, i trzeba głośno 
powiedzień, że o należytą opiekę nad fizycznem wyro
bieniem tej młodzieży nikt się nie troszczy. Szkoły bu
duje się bez sali gimnastycznej, bez letniego boiska, bez 
miejsca do zabaw.

Mówca przypomina swój wniosek, zgłoszony w roku 
1906 o zwołanie ankiety, któraby wypracowała program 
organizacyi ówiczeń fizycznych szkolnych, przypomina, 
że Rada miejska wybrała delegacyę do spraw parku dr. 
Jordana i na członka powołała mówcę. Po utworzeniu 
się Wielkiego Krakowa i zwiększenia się liczby szkół 
z 28 do 41, park Jordana nie wystarczy i trzeba stwo
rzy ń nowe miejsca gier i zabaw. Trzeba także place czy 
ogrody rozmieśció w różnych dzielnicach rozległego te- 
rytoryum miasta, aby je uprzystępnió dla młodzieży.

Mówca omawia nie załatwioną obsadę lekarzy 
szkolnych, sprawę pracy ręcznej dla uczniów i warszta
tów szkolnych. Warsztat założony przez ś. p. Jordana, 
znajduje zię w nieodpowiednim budynku, nieprzystępnym, 
brudnym, zimnym i wystawionym na wyziewy z dwóch 
kanałów! Nim się przystąpi do budowy odpowiedniego 
budynku, możeby się udało rozszerzyć warsztat szkolny 
przez umieszczenie w budynku, który opróżni się po prze
niesieniu zarządu wodociągowego do nowego gmachu.

Jest to tylko rzucona myśl. W każdym jednak ra
zie należy już teraz przystąpió do rozpatrzenia sprawy 
i obmyślenia skutecznych środków rozwoju warsztatu 
szkolnego i pozyskania funduszów.

Mówca zgłasza następujące rezolucye:
„Rada miasta Krakowa uprasza p. Prezydenta, aby 

powołał ankietę, złożoną z osób fachowych, któraby wy
pracowała program organizaoyi ćwiczeń fizycznych szkol
nych i obmyśliła dostateczną ilośó placów na urządze
nie sal gimnastycznych, boisk i miejsc do zabawy dla 
młodzieży 40 szkół ludowych miejskich".

„Rada miasta Krakowa poleca sekcyi szkolnej, aby 
zbadała sprawę w arsztatów  szkolnych dla uczniów szkół 
średnich i co rychlej przedstawiła wnioski, zmierzające 
do stworzenia dla nich warunków trwałego rozwoju".

R. m. Muranyi,
wyraził wobec wywodów radcy m. Perosia zapatry
wanie, że gminy przyłączone nie domagają się doraźnej 
zmiany stosunków na lepsze, bo wiedzą, że taka jest 
niemożliwą i spodziewają się stosownej corocznej zmiany 
na lepsze, normowanej stosunkami finansowymi.

R. m. Heuman,
omówił szczegółowo bilans preliminarza i wskazał, że 
wykazuje on nie nadwyżkę, lecz raczej niedobór, po

kryty podwyższonymi podatkami pośrednimi. Za to je
dnak ludności nie dajemy nic, nie łagodzimy drożyzny, 
artykułów żywności i mieszkań, nie ułatwiamy zarob
kowania. Powinniśmy w tym kierunku rozpocząó akcyę 
celową i dobrze obmyślaną. Mówca domaga się, aby 
Magistrat zestawił inwentarz majątku gminnego, który 
przy każdym budżecie uwidocznię będzie mógł nasz 
właściwy stan posiadania.

Mówca zgłasza rezolucye:
„Wzywa się Magistrat, ażeby czeroprędzej przedło

żył projekt urządzenia hal maszynowych dla użytku rę
kodzielników oraz o zawiązanie spółki, ceiem zakupna 
surowego materyału pod gwarancyą miasta44.

„Wzywa się Magistrat miasta, ażeby przedłożył 
czemprędzej inwentarz majatku nieruchomego i rucho
mego miasta, celem wykazania tak w budżetach jako też 
w zamknięciach rachunkowych ubytku lub przybytku 
w majątku miejskim“ .

Mowa II. Wiceprezydenta Sarego.
W i c e p r e z y d e n t  S a r e  udzielił wyjaśnień na 

niektóre poroszone przez poprzednich mówców sprawy.
Gruntów pofortyfikacyjnych w takim stanie jak je na
byto, nie można było sprzedawać. Trzeba je było ure
gulowań, odwodniń i skanalizowań, a skanalizowanie łą
czy się z budową kollektorów. Sprzedaż parcel z grun
tów poforteczuych nie zapobiegnie drożyźnie mieszkań : 
znamiennym objawem jest obecnie większa podaż wol
nych mieszkań, która może sprowadzić zuiźkę czynszów. 
Byłoby wskazanem parcele poforteozne zuźytkowań pod 
budowę warsztatów i mieszkań rękodzielniczych. Z tern 
się łączy koniecsnośń rozszerzenia komunikacyi; w tej 
mierze mówca wypowiedział szereg fachowych uwag 
Na rozszerzeniu tram waju skorzystają wszyscy, także 
urzędnicy, mogąc się osiedlań na miejscach odleglejszych, 
mających lepsze powietrze. Gmina z wielką gorliwością 
i pośpiechem buduje nowe gmachy szkolne; podniesiono 
tutaj, że w tej mierze robi się za mało. Zarzut to nieu
zasadniony. W  najbliższej przyszłości rozpocznie się 
budowa szkół w Dębnikach i na Zwierzyńcu. Budowa 
dalszych szkół będzie prowadzoną systematycznie z mo
żliwym pośpiechem. Restauracya budynków przy kościele 
św. Idziego rozpocznie się prawdopodobnie w bieżącym 
miesiącu. Mówca zaprzeczył aby członkowie klubu mie
szczańskiego, jako przeważnie właściciele reakości, byli 
przeciwni podjęciu sprawy mieszkaniowej przez Gminę; 
są inne trudności, przeszkadzające rozwiązaniu tego wiel
kiego zadania. Budowa tanich mieszkań mogłaby byó 
podjętą na gruntach w Dębnikach.

R. m. P a j ą k  pod względem formalnym wnosi 
o zamknięcie dyskusyi i o wybór mówców generalnych.

U c h w a l  o n o.

Do głosu zapisani , , p r z e e i w “ r. m. Dr. Ignacy 
Land&u. Dąbrowski, Stanisław Nowak i Dr Gertler; 
„z a44 r. m. X. Dr Caputa.

Mówcą generalnym „ p r z e c i w "  wybrany został 
r. m. Dr Gertler.

Mowa ks Dr Caputy.
Mówca, który zaznaczył, że oba kluby dotąd w Ra

dzie rządzące, spowiadają się obecnie głośno i dlatego- 
niema potrzeby udzielań im rozgrzeszenia. Mówca pod



niósł konieczność utworzenia parku ludowego, omówił 
sprawy ubogich, dla których dotąd nie utworzono w Kra
kowie domu pracy, wskazał na konieczność obrony przed 
lichwą mieszkaniową. Jeżeli inteligencya może się br< nić, 
to czynić tego nie mogą biedacy i w ich obronie Rada 
miejska powinna stanąć Poruszywszy kilka kwestyj 
z dziedziny szkolnictwa, zaznaczył jednak mowoa, że 
oświata nie niesie jeszcze moralności. Dlatego, prócz 
szkół trzeba jeszcze myśleć o budowie kościołów.

R. m. Dr Gertler prosi o odroczenie posiedzenia, 
aby mógł się porozumieć z kolegami, którzy mieli prze
mawiać „ p r z e c i w tt.
Przewodniczący zamyka posiedzenie o godz. 10 w nocy.

Sprawozdania ze sekcyj i komisy).
Sekcya ekonomiczna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  9 s i e r p n i a  1911 r.

Sekcya uchwaliła przedłożyć Radzie wniosek w spra
wie linii regulacyjnej dla ul. Skałecznej i Augustyań- 
skrej, a to celem rozszerzenia tych ulic przez wykupno 
potrzebnego gruntu — dla otwarcia widoku na kościół 
św. Katarzyny.

Następnie postanowiła przedłożyć Radzie wnioski 
w sprawie otwarcia Z urzędu przedłużenia ul. Czarne
ckiego ku ul. Łobzowskiej, oraz zatwierd/uła linie regu
lacyjne ulicy Bożego Ciała między ul. Miodową a ulicą 
Józefa. W dalszym ciągu Sekcya uchwaliła odstąpić 
Stowarzyszeniu urzędniczek pocztowych galicyjsk. w Kra
kowie, pod budowę własnego domu, grunt miejski przy 
ul. Blichowej. W końcu ustaliła granicę katastralną 
między dzielnicą VIII. Kazimierz, a dzielnicą X IX . Grze
górzki, która biegnąć będzie wschodnią stroną gruntów 
kolejowych od ul. Grzegórzeckiej aż do Wisły.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  23 s i e r p n i a  1911.

Sekcya imieniem własnem uchwaliła wybudować 
wychodek betonowy w parku Dra Jordaua, zatwierdziła 
oferty na budowę szklarni i skrzyni holenderskiej na 
cmentarzu m. i linię regulacyjną przy fabryce Zieleniew
skiego w Grzegórzkach, dahj rozpatrywała plany na bu- 
dowę zakładu dezynfekcyjnego, laboratoryum bakteryo- 
logicznego, domu izolacyjnego i pawilonów infekcyjnych.

Imieniem zaś Rady miejskiej uchwaliła sprzedać 
kilka skrawków gruntu gminnego, zatwierdziła granicę 
katastralną miedzy Dziel. VIII. (Kazimierz), a Dziel. 
X IX . (Grzegórzki) i linie regulacyjne ulicy łączącej ul. 
Małą z ulicą Kilińskiego w Dziel. X I, następnie ulicy 
Podgórskiej na granicy Dzieł. XI. i X. ulicy łączącej 
ulicę Zagrody, a drogą wojskową w Dziel. XI., tudzież 
linię regulacyjną zachodniej połaci placu Groble.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  30 s i e r p n i a  1911.

Sekcya imieniem Rady miejskiej zatwierdziła linię 
regulacyjną części ul. Bożego Ciała, części ulicy św. 
Tomasza i części ulicy Szkolnej w dzielnicy X IX . Grze
górzki, tudzież linię regulacyjną ul. Ogrodowej, w dziel
nicy XI. Dębniki.

Następnie imieniem włisnem uchwaliła wnioski 
w sprawie budowy szpitala epidemicznego, czterech pa
wilonów dla chorób zakaźnych, zakładu dezynfekcyjnego 
wraz z remizami i stajniami, domu izolacyjnego, labora- 
toryum bakteryologicznego z oddziałem dżumowym i domu 
służbowego na gruntach/wydzielonych z dawnej kon- 
tum&oyi.

Wreszóie zatwierdziła ofertę na roboty blacharskie 
w budynku Akademii sztuk pięknych, przyznała kredyt 
dodatkowy na utrzymanie budynków miejskich i na utrzy
manie porządku i czystości w biurach, oraz uchwaliła 
nabyć skrawek gruntu pod chodnik w ulicy Piotra Mi
chałowskiego.

Sekcya skarbowa.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 c z e r w c a  1911.
Sekcya imieniem Rady miejskiej uchwaliła wnioski 

Mgtu i Sekoyi I, w sprawie ekstabulacyi czynszu ziem
nego z real. lwh 2809 Następnie imieniem własnem 
uchwaliła wnioski w sprawie zaprowadzenia światła ga
zowego W jatkach poddominikańskicb, w sprawie kre
dytu na kupno gruutów dla regulacyi ulicy Skałecznej, 
a wreszcie udzieliła 3 rękodzielnikom pożyczek z funda- 
cyi Dra Dietla i Arcyks. Rudolfa.

Sekcya prawnicza.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 s i e r p n i a  1911.

Sekcya imieniem Rady miejskiej wybrała do ko
misyi wyborczej, mającej przeprowadzić wybory uzupeł
niające Izby handlowe; i przemysłowej w Krakowie 
w dniu 31 grudnia 191 l.y p. Radcę m. Józefa Jaworni
ckiego, jako członka Komisyi, oraz p. Radcę m. Wi
ktora Suskiego, jako zastępcę; nadto uchwaliła wnioski 
Magistratu w sprawie odmówienia trzem prośbom o po 
zwolenie na używaińo herbu miasta Krakowa i w spra
wie kredytu dodatkowego na ubezpieczenie funkcyona^ 
ryuszy Mgtu. Następnie imieniem własnem rozpatrywała 
sprawę prośby X. X . Misyonarzy o niesprzeciwieniu się 
przeniesienia do nowej księgf gruntowej przywilejów  
tychże X. X. Misyonarzy.

Sekcya szkolna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  17 s i e r p n i a  1911.
Sekcya w imieniu Rady miejskiej przyznała tytu

łem subwencyi 1500 K dla Związku turystycznego na
urządzenie centralnej konferencyi, 1000 K dla Grona 
konserwatorów na urządzenie Zjazdu miłośników za
bytków i 500 K dla Towarzystwa „Sokół“ na urządzenie 
tegorocznych „Wianków4*. Prócz tego uchwaliła zorga 
różowanie dwóch nowych Szkół przemysłowo uzupeł
niających dla dziewcząt, tudzież oświadczyła się za wpro
wadzeniem do tut. szkół wydziałowych nauki języka fran
cuskiego i stenografii jako przedmiotów nadobowiązkowych.

Sekcya V.
P o s i e d z e n i e  w dni u 3 s i e r p n i a  1911.
Sekcya imieniem Rady miejskiej przyjęła do gminy 

miasta Krakowa 11 osób za opłatą taksy, 99 oscb na 
podstawie 10-letniego zasiedzenia, zaś 26 osobom od
mówiła przyjęcia do gminy m. Krakowa dla braku wy
mogów, ustawą przepisanych.
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Komisya aprowizacyjna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  29 s i e r p n i a  1911.
Komisya u c h w a l i ł a :
W n i e ś ć  p r o ś b ę  do  M i n i s t e r s t w a  k o l e i  

ż e l a z n y c h  o r o z s z e r z e n i e ,  p r z y z n a n e j  d l a  
r z e ź n i  50% zniżki tary fow ej (Ma b y d ł a ,  t a k ż e  
i d l a  t a r g o w i c y  k r a k o w s k i e j ,  o r a z  w y j e 
d n a ć  u R z ą d u  na c z a s  t r w a n i a  d r o ż y z n y  5(3% 
z n i ż k i  od  podatku spożywczego od r o g a c i z n y ,  
o r a z  o d p o w i e d n i e  z n i ż e n i e  c z y n s z u  d z i e r 
ż a w n e g o ,  p ł a c o n e g o  p r z e z  g m i n ę  s k a r b o w i  
p a ń s t w a  za d z i e r ż a w ę  p r a w a  p o b o r u  l i n i o 
w e g o  p o d a t k u  s p o ż y w c z e g o .  Dalej uchwaliła 
przyłączyć się na z j e ź d z i e  mi a s t  a u s t r y a c k i c h ,  
k t ó r y  o d b y ć  s i ę  ma w j e s i e n i  b. r. do  a k c y i ,  
z m i e r z a j ą c e j  d o  z w a l c z a n i a  drożyzny mięsa.

W końcu komisya w y b r a ł a  subkomitet z R a d 
c ó w  m : D r  G e r t l e r a ,  Dr  G r o s s a ,  D r  K r z e t u -  
s k i e g o ,  D r M e r z a  i W a j d y ,  w c e l u  p r z y g o t o 
w a n i a  w n i o s k ó w  w s p r a w i e  z o r g a n i z o w a n i a  
w i ę k s z y c h  m i a s t  w k r a j u  w z w i ą z e k  k o n s u 
m e n t ó w ,  d l a  w s p ó l n e j  a p r o w i z a c y i  i p o c z y 
n i e n i a  k r o k ó w  w s p r a w i e  m o ż l i w e g o  z w i ę 
k s z e n i a  s p ę d u  b y d ł a  na t a r g o w i c ę  mi e j s k ą .

Komisya drogowo-kanałowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  11 s i e r p n i a  1911.

Komisya rozpatrywała złożone oferty na wykonać j 
się mające roboty asfaltowe, przyczem powzięła wnio
sek, aby zatwierdzony program robót asfaltowych o tyle 
tylko w roku b. wykonać, o ile stosowna pora na to 
pozwoli. Następnie zatwierdziła ofertę na wykonanie ka- 
nalizacyi domowej w realności L  or. 40 przy ul. Ta
deusza Kościus/ki w Dz. X II. Wreszcie uchwaliła po
łożyć Chodnik Z płyt bet. przy zastosowaniu § 16 no
weli do uat. bud. w ul. Zygmunta Augusta, Lubomir
skiego, Brzozowej i Miodowej, tudzież w ulicy Kono
pnickiej w Dz. X L

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  19 s i e r p n i a  1911.
Komisya po rozpatrzeniu kontraktu między Gminą 

a c. k. Dyrekcyą kolei północnej w sprawie umieszcze
nia kanału i wodociągu pod torami tejże kolei przy 
pr/ejeździe Warszawskim, uchwaliła budowę kanału 
w ulicy Basztowej przez plac Matejki i w ulicy War
szawskiej ku Morgensternówce, zatwierdziła projekt upo
rządkowania ulic położonych koło wału kolejowego 
między ul. Kopernika a Grzegórzecką i poleciła wyko
nanie chodników w ul. Berka Joselewicza i części ulicy j  
Krakowskiej W koócu dokonała komisya podziału mia
sta na Okręgi kontrolne, w których delegowani radcy 
miejscy sprawować będą nadzór nad wykonywanymi robo
tami kanałowemi i drogowemi.

i
|
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Komisya mieszkaniowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  26 s i e r p n i a  1911.
Komisya obradowała nad przedłożonym przez Ma

gistrat projektem statutu Tow arzystw a dla budowy 
małych mieszkań w Krakowie, mającego się powi łać do 
życia w myśl uchwały Rady miasta z dnia 31 lipca b. r. 
i uchwaliła znaczną Część paragrafów tego statutu. Z po
wodu spóźnionej pory odroczono dalszy ciąg obrad w tej 
sprawie.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 s i e r p n i a  1911.
Komisya uchwaliła statut miejskiego Towarzystwa 

budowy mniejszych mieszkań w Krakowie. Wpis firmy 
tego Towarzystwa do handlowego rejestru stowarzyszeń 
nastąpi w najbliższym czasie, poczem zostanie zwołane 
walne zgromadzenie członków celem ukonstytuowania 
się Towarzystwa.

Komisya sanitarna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  24 s i e r p n i a  1911.
Na posiedzeniu komisyi, przedstawił fizyk miejski 

Stan chorób zakaźnych w Krakowie i środki ostrożno
ści, stosowane z powodu obawy zawleczenia choroby do 
miasta. Poczem wywiązała się dłuższa dyskusya nad 
zwalczaniem dżumy, a głównie nad tępieniem szczurów, 
które w p erwszym rzędzie mogą być rozsadnikami za
razy. Wszelkie środki, stosowane celem ich zwalczania 
są iluzoryczne, dopóki główna ich wylęgarnia, stare ka
nały nie zostaną zasypane, a wszystkie domy nie] będą 

! połączone z nowymi kanałami, w których szczury ̂ utrzy
mać się nie mogą. W końcu uznano jako rzecz konie
czną, nie cierpiącą zwłoki, budowę szpitala epidemi
cznego, zakładu dezynfekcyjnego, izolacyjnego i praco- 

j wni bakteryologioznej.

Podkomitet węglowy.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  1 s i e r p n i a  1911.
Podkomitet wskutek zniesienia aKcyzy od węgla 

, zniżył cenę węgla, r o z w o ż o n e g o  po  m i e ś c i e  
| z m i e j s k i e g o  s k ł a d u  z k w o t y  1 K na 94 hal .  
i za 1 c t. oł. Dalej uchwalił rozpisać rozprawę ofertową 
■ na dostawę węgla dla miejsk. składu na rok 1912 i do 

udziału w niej zaprosić wszystkie zarządy kopalń w za
chodniej Galicyi. Po przyjęciu do zatwierdzającej wia
domości sprawozdania miej składu węgla i zamknięcia 
rachunkowego zar. 1910, Podkomitet przeznaczył na cele 
humanitarne 1000 ct. cł. węgla.

Komisya wodociągowa.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 s i e r p n i a  1911.
Komisya uchwaliła kilka spraw administracyjnych 

wodociągowych.

Nakładem gminy miasta Krakowa. — Drukarnia Związkowa w Krakowie, pod zarządem A . Śzyjewskiego.


